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Občas je mi položena otázka, cože jsme to za spo-
lečnost – ta obecně prospěšná – jak jsme vznikli 
a kdo nás vlastně platí. Odpovídám na to, že dů-
vodem byla potřeba v regionu. Prostě jsme tu 
proto, že nás v regionu potřebují. A dokonce jsou 
ochotni do naší existence investovat peníze. Letos 
tomu bylo 5 let (přesně v březnu) od okamžiku, 
kdy byla naše společnost zapsána do rejstříku. 
Od samotného založení je to už 7 let. Za tu dobu 
jsme velmi intenzivně pracovali na tom, co je pro 
nás i pro rozvoj regionu nejdůležitější – na pro-
hlubování spolupráce a budování partnerství.

Proto, aby se společnost Posázaví o.p.s. mohla 
rozvíjet, je potřeba týmová práce. Každý v naší 
kanceláři vyniká v nějakém oboru spojeném 
s přípravou projektů, vzájemně se doplňujeme, 
učíme se jeden od druhého. To je asi největší devi-
zou Posázaví o.p.s. Konec konců se sami můžete 
o tomto faktu přesvědčit, pokud máte nějaký ná-
pad a chcete ho zrealizovat. Přijďte se k nám 
pochlubit a my Vám poradíme, kde na to sehnat 
finance.

Rozvoj Posázaví ale není jen o práci jakési kance-
láře. Nejdůležitější je, že se na něm podílí ti, kteří 
chtějí aktivně ovlivňovat, co se v regionu změní. 
Tato skupina lidí se sdružila do Programového 
výboru, který rozhoduje např. o tom, na jaké pro-
jekty se budou poskytovat peníze. Ve výboru jsou 
zastoupeny jak obce a města, tak neziskové orga-
nizace, školy i podnikatelé. Výbor si ze svého 
středu volí jednou ročně předsedu, v současné 
době tuto čestnou funkci vykonává Petr Chotív-
ka, který ve výboru zastupuje Českou spořitelnu.

Za dobu, co se daří Posázaví přinášet finanční
prostředky do regionu, nejvíce oceňuji projekty 
pro občanská sdružení, která jsou velkým příno-
sem pro rozvoj regionu, pro zachování tradic 
a spolkových aktivit. Mezi velmi výrazná a přede-
vším aktivní sdružení patří mateřská centra.

Bohunka Zemanová

Už teď mají Posázavští domluvenou účast v roce 
2010 na festivalu guláše, kde jinde než v maďar-
ském Szolnoku, kam byli i letos pozváni účastnit 
se se svým výtvorem. Ve dnech od 11. do 13. září 
2009 navštívilo celkem 14 zástupců regionu Posá-
zaví maďarský Szolnok, kde se účastnili 11. ročníku 
festivalu guláše. Šéfkuchař hotelu Mlýn Brejlov Mi-
chal Mazura zde uvařil opravdu skvělý zabijačkový 
guláš, který získal i velmi zajímavé ocenění. Ruku 
k dílu přiložili opravdu všichni, kdo se z Posázaví 
do Szolnoku vypravili. Někteří topili pod kotlem, 
další chystali ingredience do guláše nebo připra-
vovali chlebové misky.

Cenu mistra kuchaře Székely Levente pro rok 2009 
udělila porota gulášového festivalu v Szolnoku 
týmu Posázaví za zachování tradice a gastrono-
mický přínos kuchyně. „Pokud mohu posoudit nej-
větší gastronomický přínos asi byl v tom, že opravdu 
všech 50 000 návštěvníků festivalu vědělo a hlavně 
cítilo, že Posázaví vaří guláš. Tolik kouře, kolik vytvo-
řilo Posázaví díky zapůjčenému kotli, opravdu nikdo 
jiný nevytvořil,“ s nadsázkou komentoval průběh 
vaření Miroslav Němec. „I přesto se nám podařilo 
předvést českou gastronomii v tom nejlepším světle 
mezi 140 soutěžními druhy guláše. Byla to pro nás 
cenná zkušenost,“ dodal již s vážnou tváří.

Tímto dalším projektem pokračuje již probíhající 
spolupráce s partnery z Maďarska ze společnosti 
Centrum pro rozvoj venkova středovýchodní Ev-
ropy APURE (Asociace pro evropské venkovské 
university). Prezentace území Středočeského kraje 
a území Posázaví byla spojena také s navazováním 

Jak Posázavští vařili guláš v Szolnoku
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další spolupráce, a to zejména v oblasti kulturní. 
Posázaví prezentovalo známé hudební uskupení 
Český Šraml z Neveklova. Opět nezklamali a české 
písničky se nesly parkem, kde mistři kuchaři při-
pravovali své soutěžní guláše. 

A co dále? „Krom projektů na poli kultury bychom 
rádi připravili nějaký investiční projekt spolupráce 
v rámci Programu rozvoje venkova. Tímto směrem se 
budou odvíjet i naše další setkání. Asociace čerpá 
na svůj provoz finance přímo z Bruselu a myslím, že
i v tomto směru by se mohlo Posázaví mnohému při-
učit. Každá koruna, která přijde do Posázaví pro-
střednictvím naší společnosti, je velmi dobře a účelně 
použita na společný projekt či propagaci regionu Po-
sázaví,“ uvedla Bohunka Zemanová, ředitelka spo-
lečnosti. „Tímto bych chtěla poděkovat všem, kteří se 
s námi do Szolnoku vydali, a těším se na další „ma-
ďarskočeský“ guláš, který budete moci ochutnat 
1. května 2010 na náměstí v Benešově“.
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Vodárenská věž v Čerčanech zachráněna!

POSÁZAVÍ 

Snad každý, kdo projížděl přes Čerčany, nemohl si 
nepovšimnout překrásné industriální stavby na kři-
žovatce u statku těsně vedle kolejí. Denně její věž 
s netradičním pojetím přitahuje oči cestujících 
z projíždějících vlaků či aut a nescházelo mnoho, 
aby tato technická památka navždy zmizela.

V době, kdy železnici vládly parní lokomotivy, bylo 
nutné zajistit dostatek kvalitní vody pro jejich pro-
voz. Na vhodných místech se tedy budoval samo-
statný drážní vodárenský systém, který měl za úkol 
načerpat, uchovat a pak dle potřeby doplnit velké 
množství vody v co nejkratším čase do hnacích vo-
zidel.

Typickým příkladem je stanice Čerčany vybudova-
ná na dráze KFJB (dráha císaře Františka Josefa) 
v roce 1871. Po zaústění tratí Posázavského pacifi-
ku z Jílového a Ledečka se z bezvýznamného ná-
draží stal živý dopravní uzel. Naštěstí přítomnost 
řeky Sázavy zaručovala zásobu kvalitní měkké 
vody pro lokomotivní kotle. 

V údolí u řeky byla vybudována vodárna, která 
čerpala parními pumpami vodu z velkých studní, 
ty byly zase napájeny z řeky přes pískové filtry.
Tato voda byla tlačena do depa do velké vodáren-
ské věže, kde se v ohromných nýtovaných nádr-
žích – rezervoárech uchovávala pro další potřebu. 
Z této vodárenské věže byla pak voda rozváděna 
nejen po lokomotivním depu, ale také litinovým 
potrubím o velké světlosti i po celé železniční sta-
nici, kde napájela známé grány. Lokomotivní četa 
již pak měla za úkol zastavit přesně u tohoto vod-
ního jeřábu, vložit „chobot“ do tendru a kolem 
šoupátka spustit proud vody, který se pohyboval 
rychlostí kolem jednoho kubíku za minutu. 

Po první světové válce, kdy lokomotivy byly zase 
o něco větší a výkonnější, již vodárenské zařízení 
svou kapacitou nepostačovalo. České dráhy tehdy 
přistoupily k vybudování nové vodárenské věže, 
která byla spojena velkým potrubím s vodáren-
skou věží v depu a zvýšila tak její objem. Jednalo 
se vlastně o dvě spojené nádoby jako typický pří-
klad ze školní fyziky.

A zde začíná příběh „naší“ vodárenské věže, které 
se po léta říkalo podle posledních nájemníků – 
„U Sekalů“. 

Věž byla vybudována v těsné blízkosti strážního 
domku číslo 107 tak, že s ním splynula, a domek 
poskytl ubytování obsluze zařízení. Můžeme po-
děkovat architektům, že si dokázali pohrát na teh-
dejší dobu s tak obyčejnou technickou stavbou, 
která se rázem stala dominantou celé obce. Pře-
krásná římsa, složité zdobení omítek a tvar věže 
zaujal ve čtyřicátých letech i tvůrce přestavby 
mlýna, který podobnou vodárnu zbudoval na své 
stavbě. 

Po ukončení parního provozu již vodárenské zaří-
zení ztratilo svůj význam, nebylo udržováno 
a chátralo, jako celá věž. V době, kdy už byl i při-
lehlý domeček opuštěn, začala devastace objektu 
naplno. Členové občanského sdružení Posázavský 
Pacifik se nechtěli smířit s tím, že by tato význam-
ná regionální památka byla zbourána. Díky vstříc-
nosti odpovědných pracovníků Českých drah, 
hlavního projektanta stavby železničního korido-

ru a zástupců obce se podařilo objekt odkoupit 
a zachránit. V nynější době zde probíhá rekon-
strukce a plánuje se zřízení železničního muzea 
s klubovnou přátel Posázavského Pacifiku. Ve spo-
jení s bývalým hradlem na benešovském zhlaví, 
které se také podařilo zachránit s původním 
zařízením, tak vznikne zajímavá expozice o vodá-
renských věžích a zabezpečovacích zařízeních 
v autentickém prostředí. Na přilehlé zahrádce ma-
minky zcela jistě ocení možnost chvíli si popoví-
dat, neboť malé děti (a samozřejmě i tatínkové) 
budou moci sledovat zahradní železnici. Pro cyk-
listy připravujeme velký stojan na kola, možnost 
občerstvení a využití sociálního zařízení. Předpo-
kládáme, že křižovatka cyklistické Posázavské 
stezky číslo 19 a nádraží s velkým dopravním ru-
chem předurčuje tomuto kulturnímu zařízení do-
statečnou návštěvnost. Naším cílem je nejen se 
o turisty dobře postarat, ale zároveň i zajímavou 
a nenásilnou formou zájemce vzdělávat.  Odmě-
nou pro všechny by měl být pohled na obec a pro-
jíždějící vlaky z vyhlídkové věže. Zde budou pro 
srovnání vystaveny historické fotografie, neboť
věž i v minulosti lákala tvůrce místních pohlednic. 

Jsme velmi potěšeni, že jsme s tímto projektem  
uspěli v rámci 5. výzvy Strategického plánu Leader 
a získali finanční prostředky z Evropského země-
dělského fondu pro rozvoj venkova ve výši 
1 800 000 korun na dokončení stavby. Bez těchto 
prostředků bychom museli opravy přerušit a sou-
časný stav zakonzervovat. Byla by to velká škoda, 
neboť v první fázi jsme měli jedinečnou možnost 
postavit lešení ve směru ke kolejím, které v rámci 
výstavby železničního koridoru byly odstraněny. 
Na vybudování nové střechy a omítek jsme tak 
měli jen měsíc času… Dnes už pod námi jezdí pra-
covní vlaky a koncem měsíce se budou ještě nata-
hovat troleje, takže přístup na stavbu od kolejí 
bude velmi komplikovaný, ne-li nemožný.

Držte nám  palce, ať v těchto nelehkých podmín-
kách vše dokážeme zvládnout.

Že je naše cesta správná, nasvědčuje každodenní 
rituál na stavbě, kdy se lidé zastavují a s vyděše-
ným výrazem se ptají: „Ono se to bourá?“ A když 
jim vysvětlíme pravý stav věcí, odjíždějí spokojeni 
s přáním dobrého díla. Prostě – lidé mají tu věž 
rádi a Čerčany by bez ní už nikdy nebyly jako dřív.

Lumír Běhal
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Vlídná nádraží v Posázaví – projekt vstupuje do další fáze realizace

POSÁZAVÍ

V nově zrekonstruované vstupní hale benešovské-
ho nádraží si můžete mimo nového vzhledu vesti-
bulu a přepážek také všimnout monitoru a kláves-
nice internetového kiosku. Jak se dočtete 
na kiosku, České dráhy se cítí být v Posázaví doma. 
Snad proto zde byl vybudován tento, na českých 
nádražích první, veřejný internet. 

Tento terminál umožňuje cestujícím vyhledat vla-
ková spojení stejně jako navštívit turistické portály 
Kudy z nudy, Výletník, Posázaví, web Středočeské-
ho kraje nebo města Benešov.

„Největší potíž byla právě v tom, aby technik na-
programoval přístroj tak, aby se lidé nedostali 
na nepatřičné webové stránky. Není tady tedy 
žádný vyhledávač, ale záložky, které se pak mo-
hou přidávat,“ uvedl Roman Bareš, přednosta 
osobní stanice Benešov, který s nápadem veřejně 
dostupného internetu na nádraží přišel. „Je to pře-
devším služba cestujícím. A je vidět, že toho využí-
vají. Vždy, když jdu okolo, někdo u terminálu stojí,“ 
řekl Bareš.

Umístění terminálu bylo financováno Českými
drahami, provoz terminálu financuje v rámci pro-
pagační kampaně regionu Posázaví obecně pro-
spěšná společnost Posázaví. „S Českými drahami, 
v Benešově reprezentovanými panem Barešem, 
spolupracujeme již delší dobu. Při rekonstrukci ná-
draží jsme diskutovali o možnosti nové služby 
pro cestující a možnosti propagace cestovního ru-

Kiosek ČD v Benešově

Projekt je dílem národní spolupráce se dvěma dal-
šími místními akčními skupinami (MAS) – Rakov-
nicko a Český Západ, na jejichž území se nachází 
podobné tratě jako v Posázaví Posázavský Pacifik.
V rámci projektu probíhají koordinační schůzky, 
na kterých s partnerskými MAS řešíme jednotlivé 
fáze realizace projektu od propagace až po koneč-
né výstupy.

V rámci propagace jsme např.

- zaregistrovali a začali užívat společné logo 
projektu; 

- vydali a rozdali po nádražích, městech i obcích 
společný propagační leták, jehož úkolem je 
především představit projekt, historické 
železniční tratě, které jsou předmětem 
projektu a informovat o tom, co se v letošním 
roce na nádražích událo;

- potiskli trika logem projektu, která byla 
určena především pro starosty dotčených měst 
a obcí a pro partnery projektu, kteří projekt 
propagují a pro jeho realizaci jsou nepostrada-
telní.

Cílem projektu je zmapováním tratí a přilehlých 
objektů (budov, tunelů, mostů…) napomoci pře-
vodu či prodeji těchto objektů do vlastnictví měst 
a obcí a tím přispět k jejich zachování pro další ge-
nerace.

A jak jsme na tom v Posázaví? V srpnu proběhlo 
výběrové řízení na mapování objektů (soupis, fo-
todokumentace a průzkum archivů), jehož výsled-
kem bude soubor pasportů jednotlivých objektů. 
Vybrali jsme dodavatele a v současné době řešíme 
konečnou podobu výstupů a jejich interpretaci.

Souběžně s tvorbou pasportů probíhají také jed-
nání se zástupci dotčených měst a obcí a se zá-
stupci Správy železniční dopravní cesty (SŽDC) 
a Českých drah (ČD), ať už jako s partnery projektu 
nebo vlastníky objektů.

V první polovině září jsme svolali setkání staros-
tů se zástupci SŽDC. Zástupci měst a obcí nastíni-
li současný stav železničních stanic a zastávek, vy-
jasnili si majetkové vztahy, představili své vize 
a vyslovili požadavky. Zástupci SŽDC upozornili na 
rozdíly mezi majetkem SŽDC a ČD včetně postupů 
při pronájmu, prodeji či převodu majetku. Objasni-
li všem poměrně zdlouhavou cestu při prodeji ma-
jetku v případě SŽDC, ale zároveň nás ujistili, že 
zájem obcí o převody a odkupy budov a pozemků 
velice vítají. Vidí v tom cestu, jak majetek lépe udr-
žovat a zároveň snižovat náklady státu.

Výsledkem setkání byla dohoda o vzájemné spo-
lupráci při jednáních o pronájmu či prodeji majet-
ku včetně návrhu na uzavření smluv o údržbě ob-
jektů v majetku SŽDC.

Naším úkolem je nyní, kromě dohlížení nad sa-
motným mapováním, také zprostředkování 
dalších jednání mezi obcemi a SŽDC a navázá-
ní podobných kontaktů se zástupci ČD.

Další, již 5. koordinační schůzka s partnerskými 
MAS, je naplánována na konec října. Tématem bu-
dou jednak nezbytné administrativní záležitosti, 
nové možnosti propagace železničních tratí, další 
fáze realizace projektu, ale také podoba koneč-
ných výstupů, kterými, kromě pasportů, budou 
studie využití vybraných objektů. 

Denisa Cibulková, koordinátorka projektu

chu a vyšel z toho tento přístup na internet. Přes 
zimu chceme připravit další novinky, jako je umís-
tění nástěnných map regionu a města Benešova 
v prostoru nádraží nebo ve spolupráci s Muzeem 
umění v Benešově obnovu panelů o historii města 
a dráhy,“ prozradila ředitelka obecně prospěšné 
společnosti Posázaví Bohunka Zemanová.
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POSÁZAVÍ – CESTOVNÍ RUCH

Tuto otázku si jistě klade mnohý pořadatel, který 
se pustil do nelehkého úkolu uspořádat kulturní, 
sportovní nebo společenskou akci a přilákat na ní 
co nejvíce návštěvníků. Obecně prospěšná spo-
lečnost Posázaví pro tuto příležitost nově zpří-
stupnila možnost zadat akci do aplikace Kalendář 
akcí na www.posazavi.com.

Název tohoto bloku již předjímá jeho obsah – pře-
hled v regionu pořádaných akcí všeho druhu – vý-
stavy, divadelní a filmová představení, sportovní
utkání, společenské akce či semináře. Na těchto 
stránkách se zobrazí všechny informace, které jed-
notliví pořadatelé poskytnou. 

Novinkou je možnost vložení akce přímo pořadateli. 
Jediné, co musí učinit, je zaregistrovat se pod svým 
IČ, od administrátora systému obdrží heslo a pak již 
jen zbývá pro každou akci vyplnit jasně, přehledně 
a jednoduše připravený formulář. Akce je automa-
ticky zkontrolována, zda již není v systému zadána. 

Pořadatel také zadává místo konání s přesnou spe-
cifikací a anotací akce. Ke všem zadaným akcím má
pořadatel přímý přístup a může je průběžně upra-
vovat, doplňovat nebo v případě zrušení akce i od-
straňovat. Všechny změny se dějí on-line a tak má 
každý pořadatel kontrolu na jím pořádanou akcí.

Akce jsou z tohoto kalendáře poskytovány také na 
středočeské stránky www.centralbohemia.cz 
a připravuje se jejich převod také pro celorepubli-
kový systém kudyznudy.cz. Stejně tak si zde může 
každý návštěvní webu objednat zasílání týdenních 
přehledů akcí do emailové schránky. A důležitá in-
formace – nic z toho není zpoplatněno. 

A pokud si nejste jisti, jak na to, s důvěrou se ob-
raťte na nejbližší informační centrum, které má se 
zadáváním akcí do tohoto systému bohaté zkuše-
nosti. Jistě Vám rádi poradí.

Václav Pošmurný

Jak propagovat pořádanou akci?

umístěn systém pro tvorbu vo-
dáckého itineráře. Do aktivní 
turistiky patří také přehled na-
učných stezek nebo možností 
pro rybáře.

V Poznávání najdete snad 
všechny kulturní a architekto-
nické památky, které se v regi-
onu nachází. A pokud Vám 
tam bude některá chybět, dej-
te vědět na info@posazavi.
com a administrátor webu se 
ji bude snažit doplnit. Stejné 
je to v bloku Služby, kde jsou 
informace o ubytování, stra-
vování či kempech.

Chloubou webu je mapová aplikace, kde si dle 
své volby můžete zobrazit jednotlivé zajímavosti 
v regionu včetně návazností na ostatní. Tak uvidí-
te, které památky leží u naučné stezky, které re-
staurace leží na cyklotrasách apod. Pro regionální 
výrobce nabízí webová prezentace možnost volné 
reklamy jimi vyráběných výrobků. Již dnes zde na-
jdete ukázku toho, jak by mohla reklama vypadat. 
Ti řemeslníci, kteří by měli o tuto formu bezplatné 

Nová tvář posázavských webovek

Sport a volný čas v regionu Posázaví
Společnost Posázaví o. p. s. spolu s regionálními 
partnery pro Vás připravila přehled zajímavých 
sportovních aktivit v regionu Posázaví. Propagač-
ní materiál, který byl vydán pro potřeby regionu, 
nabízí možnosti pro všechny věkové kategorie, jak 
trávit volný čas sportem. Cílem propagačního ma-
teriálu je vzbudit zájem o využití volného času 
v turistické destinaci Posázaví a nabídnout kvalitní 
možnost aktivního odpočinku.

Při shromažďování informací o sportovištích bylo 
velmi zajímavé sledovat jejich kvalitu a hlavně 
údržbu. Ne všude se o sportoviště starají, tak jak 
mají, ale není to jen výtka směrem k provozovate-
lům či zřizovatelům. Někdy by stačilo, kdyby si PET 
lahve a papírky sebrali ti, co tam chodí za sportem. 
„Jaké si to uděláme, takové to budeme mít“, 
toto heslo z naší nedávné tiskové zprávy hovoří 
za vše a je velmi trefné.

Poděkování patří hlavně zřizovatelům z řad měst 
a obcí, které ve většině případů tato sportoviště 
zřizují, a snaží se tak rozšířit nabídku kvalitně vy-
bavených míst pro volnočasové aktivity. Velmi mě 
překvapilo sportoviště u školy v Jílovém u Prahy, 
které je velice dobře vybaveno, kde opravdu jak ti 

nejmenší, ale i ti nejodrostlejší mohou strávit ně-
kolik hodin. Nejdůležitější je, že i během prázdnin 
byl tento školní areál otevřen široké veřejnosti, což 
už samozřejmostí v jiných městech nebývá.

Ale nechci zde vyzdvihovat jen jeden příklad, oprav-
du jsem během mapování narazila na zajímavá mís-
ta, kde je vidět, že obcím není lhostejné, jak mládež 
tráví svůj volný čas. Dokonce uvítají i kolemjedoucí 
cyklisty a musím říci, že dětských hřišť je na cyklis-
tických trasách dost, více či méně vybavených. 

Region Posázaví nabízí různorodé aktivity od dět-
ských hřišť přes víceúčelové sportoviště, jezdectví, 
golf, sportovní rybolov a další. To vše najdete v no-
vě vydané brožuře Sport a volný čas v regionu 
Posázaví. A pokud v ní přesto něco nenaleznete, 
protože každá brožura má svojí kapacitu, podívej-
te se na naše webové stránky www.posazavi.com. 
Zde určitě najdete další tip, jak trávit volný čas 
v Posázaví, nebo vás třeba přivedeme na myšlenku 
vybudovat nebo dovybavit stávající sportoviště 
dalšími prvky, které by sloužily nejen pro místní, 
ale i pro návštěvníky vašeho města či obce.

Bohunka Zemanová

Po dvou letech se změnila tvář webové prezentace 
turistického regionu Posázaví www.posazavi.com. 
Cílem této změny bylo zpřehlednění informací 
a lepší orientace uživatelů na stránkách. Celý ob-
sah internetových stránek je rozdělen do osmi zá-
kladních bloků. V bloku Aktuálně v regionu na-
jdete stejně jako dřív zprávy o dění v regionu, 
aktuální počasí v regionu poskytované meteoro-
logickou stanicí Vlašimské astronomické společ-
nosti, předpověď počasí, stav vody na řece Sázavě 
a také sjízdnost řeky pro vodáky. Najdete zde také 
odkazy na webové kamery v regionu.

Kalendář akcí. Název tohoto bloku již předjímá 
jeho obsah – přehled v regionu pořádaných akcí 
všeho druhu – výstavy, divadelní a filmová před-
stavení, sportovní utkání, společenské akce či se-
mináře. Na těchto stránkách se zobrazí všechny 
informace, které jednotliví pořadatelé poskytnou. 
Novinkou je možnost vložení akce přímo pořada-
telem. Jediné, co musí učinit, je zaregistrovat se 
pod svým IČ. Akce jsou z tohoto kalendáře posky-
továny také na středočeské stránky www.central-
bohemia.cz a připravuje se jejich převod také pro 
celorepublikový systém kudyznudy.cz. Stejně tak 
si zde můžete objednat zasílání týdenních přehle-
dů do emailové schránky. A představte si – nic 
z toho není zpoplatněno.

Blok Aktivní turistika nabízí především možnosti, 
jak strávit volný čas v regionu Posázaví pohybem. 
Najdete zde přehled cyklistických a pěších tras, 
můžete si zde vytvořit cyklovýlety dle svého přání 
a parametrů. To vše s mapovými podklady, výško-
vými profily tras a také s přehledem všeho, co
při svém výletě můžete vidět nebo kde se můžete 
najíst či ubytovat. V sekci Vodácké turistiky najdete 
aktuální informace pro vodáky, mapu všech jezů 
včetně informací o jejich stavu ve fotografiích
a mapu řeky. Pro příští vodáckou sezónu zde bude 

reklamy zájem, mají možnost kontaktovat kance-
lář obecně prospěšné společnosti Posázaví. Apli-
kace E-televize obsahuje videosnímky z regionu. 
Chloubou jsou filmy Historie v regionu, které byly
oceněny v loňském roce Cenou poroty na festiva-
lu Tourfilm v Karlových Varech.

Nezbývá, než se na stránky přijít podívat.

www.posazavi.com
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POSÁZAVÍ – CESTOVNÍ RUCH

Chov koní a jezdecký sport ve Středočeském kraji

Chov koní a jezdecký sport ve středních Čechách 
má dlouhodobou tradici. V období před rokem 
1989 byla tato dvě odvětví úzce navázaná na sebe 
a byla zajišťována zemědělskými podniky, např. 
Státní statek Benešov – hospodářství Pecínov, JZD 
Poříčí nad Sázavou, JZD Uhlířské Janovice, JZD Ka-
menné Žehrovice. Aktivní byly sportovní jezdecké 
oddíly a kluby s dlouholetou tradicí – JO TJ Podě-
brady, Stará Boleslav, Kladno, Načeradec a další. 
Tato chovatelsko-sportovní centra pořádala i nej-
větší a nejkvalitnější závody ve středočeské oblas-
ti, mistrovství republiky a mezinárodní závody. 
Ruku v ruce se sportovní a chovatelskou činností 
se zkvalitňovala vzdělávací činnost, což se projevi-
lo v přípravě koní a mladých jezdců. Středočeský 
kraj už za socialistické éry udával tón v celé repub-
lice v jezdeckém sportu i v úrovni pořádaných 
chovatelských a jezdeckých akcí.

Přišel rok 1989 a místo využití neomezených mož-
ností, které nám dával otevřený svět, zprvu dochá-
zí k celkové destrukci všeho, co bylo pracně vydo-
byto za předešlé éry a někdy i tvrdě hájeno jako 
tzv. buržoazní sport. S tím, jak zanikaly zeměděl-
ské podniky, které se věnovaly koním, mizely cho-
vy s dlouhodobou tradicí a najednou za ně nebyla 
náhrada. Začala doba nového hledání vhodných 
objektů pro chov sportovních koní. Do chovu a vý-
cviku se pouští nové tváře – řada po revoluci rych-
le zbohatnuvších lidí bez znalostí a zkušeností 
v oboru, ale s „ekonomickým elánem“. Do republi-
ky dováží drahé koně ze západních států – pro zá-
padní chovatele je to však v podstatě odpad jejich 
produkce. Tato nová „chovatelská garnitura“ začí-
ná vyvíjet svou činnost v chovu koní v ČR. Přestává 
platit staré osvědčené „Kůň je produkt rodné 
hroudy.“ Vše cizí je lepší než domácí. Až ke konci 
devadesátých let se situace částečně stabilizuje 
a vznikají opět větší kvalitní chovy, ale už v sou-
kromých rukou – ve Středočeském kraji například 
Ramiro Žabovřesky, Farma Heroutice, Šafrata Lou-
ňovice a dále velmi mnoho malých chovatelů, kte-
ří mají v držení jednu nebo dvě klisny. Tento stav 
trvá v podstatě do dnešních dní.

Jezdecký sport kopíruje skoro stejnou cestu jako 
chov, jen s větším přílivem kapitálu do nákupu 
sportovních koní ze Západu. Do České republiky 
se dostávají koně s kvalitním původem, ale větši-
nou po vrcholné kariéře, nebo koně, kteří byli pro 
nějakou vadu na Západě ze sportu vyřazeni. I když 
zájemci o koně utrácejí ohromné peníze, na dobré 
koně většinou nemají. Tak se začíná roztáčet spirá-

la, která je propastí pro chov a sport. Obě tato od-
větví by měla spolupracovat – jezdci by měli naku-
povat u českých chovatelů a zpět dávat nejlepší 
koně do chovu. Toto však přestalo fungovat.

I přes tyto problémy po roce 1995 zažívá jezdectví 
ve Středočeském kraji ohromný rozvoj. Celou tuto 
početnou skupinu lidí dostihují informace ze za-
hraničí. Také je možnost výjezdů na závody do za-
hraničí, což je dalším zdrojem informací a poznání 
vyspělého jezdeckého a chovatelského světa. Dal-
ším důležitým mezníkem je vznik pony sportu 
v Čechách, kdy na pony nejen jezdí, ale i závodí 
děti již od osmi let. Toto, dnes již uznávané odvětví 
jezdectví, se narodilo ve středních Čechách. He-
routice a Mělník, to byla první místa, kde se u nás 
začalo používat slovo pony sport. Přitom ve vy-
spělém západním jezdeckém světě je pony sport 
základem jejich úspěchu ve výchově špičkových 
sportovců, jezdců od mládí.

Dnes je ve Středočeské jezdecké oblasti České jez-
decké federace evidováno 238 subjektů, tj. jezdec-
kých klubů, oddílů a společností s 5 000 členy. 
Jezdců se sportovní licencí je 1 500, z toho 300 
dětí a juniorů. Licencí sportovních koní je v oblasti 
evidováno 1350. Jen pro zajímavost, v okrese Be-
nešov je zaevidováno 34 jezdeckých klubů. Tímto 
číslem se řadí jezdectví v benešovském okrese na 
druhé místo po kopané.

Co říci závěrem? Jezdectví je zvláštní sport. Ve 
všech disciplínách si musí rozumět jezdec a kůň. 
Proto tento sport rozvíjí jak tělo, tak i ducha jezd-
ce. Dobrý kůň je vizitka dobrého chovu, dobrý jez-
dec je vizitka dobrého sportu a toto vše dohroma-
dy je krása a harmonie. Proto tento sport má jak 
historii, současnost a bude mít i budoucnost. Ob-
zvlášť ve středních Čechách.

Miloslav Perníček
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Strategický plán Leader 2007 – 2013 (SPL) pomalu 
vplouvá do přelomového roku 2010, ve kterém 
nás čeká spousta náročné práce. Budeme dělat 
střednědobé hodnocení SPL a budeme mít mož-
nost změnit a upravit znění jednotlivých fichí
nebo některou z fichí přidat či odebrat. Všechny
změny budou vycházet z hodnocení SPL, z potřeb 
a požadavků subjektů, kde se Strategický plán rea-
lizuje. Region Posázaví představuje 98 obcí, které 
se v roce 2007 připojili k realizaci strategie. Prvním 
krokem do roku 2010 bude vyhlášení 6. výzvy 
SPL.

Příprava na 6. výzvu SPL začala rozhodnutím Pro-
gramového výboru, který na svém zasedání dne 
6. října 2009 rozhodl o vyhlášení všech pěti fichí
v této výzvě. Jedná se o fichi 1 – Aby se vám tu líbi-
lo, fichi 2 – Poznejte to u nás, fichi 3 – Aby se nám
tu líbilo, fichi 4 – Ctíme svou minulost, fichi 5 – Sta-
víme na rodině a mládeži. 

Fiche 1 je určená pro podnikatele v cestovním ru-
chu na rozšíření a zmodernizování ubytovacích 
kapacit, a také pro rozšíření doplňkových aktivit 
pro ubytované např. sportovní zařízení, vytvoření 

regionálních produktů a služeb, které doposud 
v regionu chybí.

Ve fichi 2 je podporováno seznamování návštěvní-
ka regionu s historií, s přírodními, kulturními 
a technickými zajímavostmi regionu, vybudování 
naučných stezek a zprůchodnění krajiny ve spoje-
ní s aktivním pobytem. 

Fiche 3 je zajímavá pro obce i neziskové organiza-
ce, napomáhá rozvoji prostor pro spolkovou čin-
nost a k přípravě zázemí pro občanské aktivity, 
k zatraktivnění veřejných prostranství, návsí a ná-
městí, pomáhá zlepšit vzhled obcí. Všechny aktivi-
ty jsou nasměrovány na zvýšení spokojenosti oby-
vatel regionu. 

Oprava a restaurování kulturního dědictví je pod-
statou fiche 4. V rámci této fiche je také možné
zmapovat kulturní památky nebo vytvořit malá 
muzea v návaznosti na historické události a aktivi-
ty, záchranu, oživení kulturního dědictví a jeho 
nové využití.

Cílem fiche 5 je pořádání seminářů směrem k roz-
šíření nových hospodářských činností, trvale udr-

žitelný rozvoj neziskových organizací, rozšíření 
nových hospodářských činností v regionu s ohle-
dem na trvale udržitelný rozvoj regionu. Cílem je 
také prevence sociálních patologických jevů, roz-
voj zájmů mládeže od 18 let a rodiny a posilování 
jejich vztahu k regionu.

Příjem projektů v 6. výzvě SPL bude probíhat od 
poloviny měsíce prosince 2009 do poloviny měsí-
ce ledna 2010. Přesný termín příjmu Žádostí o do-
taci včetně všech potřebných příloh a přesnou 
výši finanční alokace naleznou žadatelé na webu
Posázaví na http://leader.posazavi.com. Členové 
Programového výboru na svém plánovaném za-
sedání dne 24. listopadu 2009 budou upravovat 
znění jednotlivých fichí, po schválení výzvy a fichí
ze strany CP SZIF bude upřesněn termín příjmu 
žádostí. Žadatelé si již nyní mohou začít připravo-
vat a konzultovat potřebné podklady pro své pro-
jekty, které budou chtít realizovat v roce 2010.

Předpokládaná finanční alokace pro rok 2010 je
17 mil. Kč. Přesnou částku stanoví CP SZIF v průbě-
hu měsíce listopad tohoto roku.

Marie Škvorová

STRATEGICKÝ PLÁN LEADER

Rozvoj regionu Posázaví pokračuje
Léto v Posázaví nebylo jen časem odpočinku a do-
volených, ale pro někoho také obdobím usilovné 
práce. Žadatelé si pro své plány vzali „tužku a pa-
pír“ a začali psát Žádosti o dotaci v rámci Strate-
gického plánu Leader 2007–2013 (SPL). Po konzul-
tacích správného postupu se všichni pustili 
do psaní svých projektů. Při ukončení příjmu žá-
dostí se v kanceláři Posázaví sešlo 15 projektů, kte-
ré se ucházely o doporučení k financování.

Všechny projekty prošly administrativní kontrolou 
i kontrolou přijatelnosti a byly připraveny k posou-
zení výběrové komisi. Výběrová komise si prostu-
dovala jednotlivé projekty a takto připravená za-
sedla 29. září 2009 v zasedací místnosti Posázaví 
k prezentaci přijatých projektů. Při veřejných ob-
hajobách měli všichni žadatelé možnost představit 
své projekty před výběrovou komisí i před přítom-
nou veřejností. Členové výběrové komise každému 
z prezentujících položili doplňující a upřesňující 
otázky k jejich projektům. Na neveřejném zasedá-
ní výběrové komise se její členové pustili do bodo-
vání jednotlivých projektů. Všechny projekty byly 
obodovány podle stanovených pravidel a výběro-
vá komise sestavila pořadí projektů od projektu 
s nejvyšším počtem bodů až po nejnižší. 

Pro 5. výzvu SPL zůstala finanční alokace ve výši
5 127 140,- Kč a tyto finance doporučila Výběrová
komise rozdělit mezi projekty ve Fichi 2 – Poznej-
te to u nás, ve Fichi 4 – Ctíme svou minulost a ve 
Fichi 5 – Stavíme na rodině a mládeži. Komise do-
poručila dva projekty ve Fichi 2 (Jiří Sternberg – 
Naučná stezka v jemnišťském zámeckém parku, 
Okresní sdružení ČSOP Benešov – Naučná stezka 
Roudný) a dva projekty ve Fichi 5 (MC PUTTI – 
„SPOLEČNĚ ZA KVALITNĚJŠÍ ŽIVOT“, MC Hvězdič-
ka – Za poznáním drobných řemesel). Ve Fichi 4 
bylo příliš mnoho projektů na málo peněz a tak 
Výběrová komise doporučila podpořit 3 projekty 
s nejvyšším počtem bodů (Okresní sdružení ČSOP 
Benešov – Výtvarné umění na Podbalnicku (ma-
pování, soupis, prezentace, publikace, výstavy), 
POSÁZAVSKÝ PACIFIK – REKONSTRUKCE HISTO-
RICKÉ VODÁRENSKÉ VĚŽE V ČERČANECH, Římsko-
katolická farnost Votice – Galerie sakrálního umě-
ní Voticka) a čtvrtý projekt v pořadí jako 
náhradníka (Obec Ratměřice  –  Rekonstrukce 
kapličky v Hrzíně).

Na zasedání Programového výboru předseda vý-
běrové komise přednesl doporučení k financování
projektů v rámci SPL a členové programového vý-

boru toto doporučení přijali. Plénu potvrdilo roz-
hodnutí Programového výrobu a Správní rada za-
vršila schvalovací proces.

Finanční alokace pro 5. výzvu SPL plně nepokryla 
požadavky na všechny doporučené projekty, 
a proto žadateli Římskokatolické farnosti Votice 
byla nabídnuta finanční částka, která zůstala
po plném pokrytí šesti projektů. Dotace ve výši 
199 276,- Kč byla příliš nízká na to, aby žadatel 
mohl svůj projekt realizovat v plném rozsahu. Ža-
datel Římskokatolická farnost Votice z těchto dů-
vodů nepřijal dotaci a tak částka 199 276,- Kč byla 
nabídnuta náhradníkovi Obci Ratměřice. Obec 
Ratměřice dotaci přijala a svůj projekt na Rekon-
strukci kapličky v Hrzíně zrealizuje v plném rozsa-
hu popsaném v osnově projektu.

Registrace projektů 5. výzvy SPL byla uskutečněna 
na Regionálním odboru Státního zemědělského 
intervenčního fondu dne 12. října 2009.

Realizace SPL v roce 2009 byla 5. výzvou ukonče-
na. V průběhu roku bylo doporučeno k financová-
ní 24 projektů v celkové výši požadované dotace 
17 113 638 Kč ve Fichích 1, 2, 3, 4 a 5.

Přelomový rok 2010

Vybrané projekty k financování v rámci 5. výzvy Strategického plánu Leader 2007 – 2013

Žadatel Název projektu Výše požadované 
dotace

Výše schválené 
dotace

Celková výše 
projektu

Fiche 2 - POZNEJTE TO U NÁS

Jiří Sternberg Naučná stezka v jemnišťském zámec-
kém parku 769 990,00 769 990.00 1 018 100,00

Okresní sdružení ČSOP Benešov Naučná stezka Roudný 1 345 815,00 1 345 815,00 1 495 350,00

Fiche 4 - CTÍME SVOU MINULOST

Okresní sdružení ČSOP Benešov
Výtvarné umění na Podblanicku 
(mapování, soupis, prezentace, 
publikace, výstavy)

484 209,00 484 209,00 538 010,00

POSÁZAVSKÝ PACIFIK Rekonstrukce historické vodárenské 
věže v Čerčanech 1 800 000,00 1 800 000,00 2 474 215,00

Obec Ratměřice Rekonstrukce kapličky v Hrzíně 216 206,00 199 276,00 285 872,00

Fiche 5 - STAVÍME NA RODINĚ A MLÁDEŽI

Mateřské centrum PUTTI Společně za kvalitnější život 303 850,00 303 850,00 303 850,00

Mateřské centrum Hvězdička Za poznáním drobných řemesel! 224 000,00 224 000,00 224 000,00

Celkem 5 144 070,00 5 127 140,00 6 339 397,00
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STRATEGICKÝ PLÁN LEADER

V rámci 1. až 5. výzvy Strategického plánu Leader 
2007 – 2013 (SPL) bude podpořeno 42 projektů. 
Realizace některých je na začátku a u jiných je již 
realizace ukončena. 

Průběh a správnost realizace u všech projektů 
podpořených v rámci SPL kontroluje Výkonný mo-
nitorovací výbor.  Členy výboru navrhuje, doporu-
čuje a schvaluje Programový výbor. Kontrolu pro-
jektů v součinnosti s pracovníky administrativy 
SPL vykonávaly Dr. Alena Vrtišková a Jitka Doleža-
lová.

Náplň činnosti výboru:

- Kontrola projektů financovaných v rámci
Strategického plánu Leader 2007 – 2013

- Fyzická kontrola projektů v místě realizace 
projektů

- Dokladová kontrola projektů – výběrového 
řízení, Žádost o proplacení výdajů včetně všech 
příloh

Postup činností při zapojování člena výkonné-
ho monitorovacího výboru do kontrol:

- Seznámení člena výboru se Strategickým 
plánem Leader 2007 – 2013 (SPL)

- Seznámení člena výboru s financováním SPL –
odkud a jak je financován

- Seznámení člena výboru s celým procesem 
příjmu, kontroly, výběru a registrace projektů

- Nahlížení do projektů a prostudování 
kontrolovaných projektů 

- Seznámení člena výboru s postupem kontroly 
– dokladová kontrola, fyzická kontrola 

v průběhu a po realizaci projektu
- Upozornění člena výboru na spoluzodpověd-

nost za kontrolu projektů

Pravidla při kontrolách dokladů:

- Manažerka pro realizaci SPL v průběhu 
realizace projektu udělá kontrolu výběrového 
řízení, o které bude sepsán protokol a ten je 
k dispozici členům výboru při kontrolách 
v průběhu i po realizaci projektu

- Manažerka pro realizaci SPL udělá kontrolu 
Žádosti o proplacení výdajů včetně příloh, 
o které bude sepsán protokol a ten je 
k dispozici členům výboru při kontrole po 
realizaci projektu

Pravidla při kontrolách v průběhu a po realiza-
ci projektu:

- Manažerka realizace SPL připraví předběžný 
harmonogram kontrol realizovaných projektů

- Manažerka realizace SPL zajistí účast na kontro-
le všech zúčastněných (manažerka SPL, 
ředitelka společnosti, člen výkonného 
monitorovacího výboru a zástupce žadatele)

- Kontrola v průběhu realizace projektu probíhá 
v místě realizace projektu, je kontrolován 
fyzický průběh realizace a je možná i kontrola 
výběrového řízení (to už je zkontrolováno 
manažerkou pro realizaci SPL)

- O kontrole v průběhu realizace je na místě 
sepsán protokol o kontrole v průběhu realizace 
projektu, který je podepsán všemi účastníky 
kontroly

- Kontrola po realizaci projektu probíhá v místě 
realizace projektu, je kontrolován konečný stav 
realizace projektu, probíhá dokladová kontrola 
výběrového řízení a Žádosti o proplacení 
výdajů

- O kontrole v průběhu realizace je na místě 
sepsán protokol o kontrole po realizaci 
projektu, který je podepsán všemi účastníky 
kontroly

- Po bezchybné kontrole po realizaci projektu 
ředitelka společnosti svým podpisem potvrdí, 
že byla provedena kontrola úplnosti předklá-
dané Žádosti o proplacení výdajů

Popsané činnosti, které dodržují členové Výkon-
ného monitorovacího výboru, jsou zárukou, že 
projekty budou dokončeny ve stanovených termí-
nech a podle daných pravidel. 

První dva projekty podpořené v rámci SPL jsou již 
ukončené a žadatel Obec Jankov podal Žádost 
o proplacení výdajů. Dalších osm projektů je ukon-
čeno a žadatelé připravují podklady k Žádosti 
o proplacení. Členové Výkonného monitorovací-
ho výboru a zástupci administrativy SPL se připra-
vují na závěrečné kontroly před podáním všech 
dokladů na RO SZIF.

V Galerii projektů podpořených v rámci Strategic-
kého plánu Leader 2007 – 2013 Vám postupně 
představíme všechny projekty podpořené v rámci 
SPL. Seznámíte se se všemi projekty, které přispí-
vají k rozvoji Posázaví a ke spokojenějšímu životu 
v našem regionu.

Podpořené projekty ze SPL míří do finále

Galerie projektů podpořených v rámci Strategického plánu Leader 2007 – 2013
1) Obec Jankov
 – Hasičské muzeum Odlochovice

Podaná žádost: 15. 8. 2008

Realizace projektu: 1. 4. 2009 – 31. 7. 2009

Popis projektu:

Výsledkem realizace projektu je nová budova ha-
sičského muzea, kde jsou vystavené exponáty 
umístěny v interiéru budovy a od exteriéru jsou 
odděleny velkými prosklenými plochami. Ná-
vštěvníci si mohou exponáty prohlédnout zvenčí 
po celý rok prakticky 24 hodin denně. Vznikla tak 
další turistická atraktivita v regionu, která zvýší zá-
jem turistů o region, obec a její kulturní i historic-
ké dědictví. V muzeu se předpokládá pořádání 
dalších navazujících akcí spojených s hasiči a his-
torií. Pro hasičské sbory nejen z okolí tu vznikla 
možnost, kde vystavit a prezentovat historické 
předměty svých SDH.

Financování projektu:

- Výše požadované dotace: 819 763,- Kč
- Spoluúčast žadatele: 264 520,- Kč
- Celkové náklady projektu: 1 084 283,- Kč

2) Obec Jankov – Rekonstrukce budovy 
tělocvičny v Jankově

Podaná žádost: 15. 9. 2008

Realizace projektu: 4. 5. 2009 – 31. 7. 2009

Popis projektu:

Výsledkem realizace projektu je zrekonstruovaná 
budova tělocvičny, ve které také došlo k celkové-

mu zateplení stěn a střechy a k výměně oken 
i dveří. Budova tělocvičny v Jankově slouží jak pro 
základní školu a mateřskou školu, tak pro činnost 
spolků a ostatní obyvatele, kteří ji využívají pro 
sportovní a společenské aktivity.

Financování projektu:

- Výše požadované dotace: 1 774 883,- Kč
- Spoluúčast žadatele: 329 727,- Kč
- Celkové náklady projektu: 2 104 610,- Kč
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3) DRáČe – Dráče má svou sluj, přijď, 
s námi se raduj

Podaná žádost: 8. 8. 2008

Realizace projektu: 5. 6. 2009 – 1. 9. 2009

Popis projektu:

Výsledkem projektu je zrekonstruovaná místnost, 
která vytvoří kvalitní zázemí k veškerým aktivitám 
občanského sdružení DRáČe. Celá rekonstrukce 
byla pojata tak, aby výsledný prostor mohli využí-
vat jak děti, tak mládež a současně i rodiče. Jde 
tedy o multifunkční řešení a rekonstrukce tak vy-
tvořila prostor, který bude využíván různým způ-
sobem a různými věkovými skupinami. K tomu 
všemu bude sloužit „DRaČí sluj“.

Financování projektu:

- Výše požadované dotace: 497 052,- Kč
- Spoluúčast žadatele: 55 278,- Kč
- Celkové náklady projektu: 552 330,- Kč

4) Obec Chocerady – Oprava tří drobných 
sakrálních staveb – Chocerady 

Podaná žádost: 14. 8. 2008

Realizace projektu: 1. 7. 2009 – 20. 8. 2009

Popis projektu:

Výsledkem projektu jsou tři opravené drobné sak-
rální stavby na území obce Chocerady – zvonička 
v obci Vestec, zvonička a křížek v obci Vlkovec. Po-
zitivně lze hodnotit, že obec Chocerady opravila 
památky ve svých osadách, kde je mnohem menší 
koncentrace obyvatelstva. Tento projekt podpo-
ruje vztah k domovu obyvatel žijících v malých 
obcích, v odlehlejších končinách mimo centrální 
obec Chocerady. Právě tito lidé udržují venkovské 
tradice a hlavně život na českém venkově. 

Financování projektu:

- Výše požadované dotace: 243 587,- Kč
- Spoluúčast žadatele: 32 413,- Kč
- Celkové náklady projektu: 276 000,- Kč

5) Obec Kozmice – Opravy a restaurování 
sakrálních objektů v okolí Kozmic

Podaná žádost: 15. 8. 2008

Realizace projektu: 20. 3. 2009 – 31. 8. 2009

Popis projektu:

Výsledkem projektu je kompletní rekonstrukce 
všech sakrálních objektů ve správním území Obce 
Kozmice. Jedná se o litinový kříž na rozcestí u lípy 
Kozmice, zvoničku z červeného pískovce v Rousí-
nově, kapličku se zvoničkou, kříž v kamenném 
soklu a pomník padlých z I.světové války v Kácově 
Lhotě. Po rekonstrukci se zlepšila kvalita využívání 
těchto objektů. Zejména zvoničky se využívají 
k účelům, pro které byly postaveny (zvonění).

Financování projektu:

- Výše požadované dotace: 629 207,- Kč
- Spoluúčast žadatele: 69 912,- Kč
- Celkové náklady projektu: 699 119,- Kč

6) Tělocvičná jednota Sokol Benešov – 
Rekonstrukce topení v budově Sokola 
– Benešov

Podaná žádost: 8. 8. 2008

Realizace projektu: 1. 7. 2009 – 31. 8. 2009

Popis projektu:

Výsledkem realizace projektu je obnovené funkč-
ní topení v celé budově Sokola Benešov s vhod-
ným doplněním tepelné regulace, která se projeví 
v úsporách energie při běžném provozu. Snížení 
finančních výdajů za energii umožní v budouc-
nosti tělocvičné jednotě použít uspořené pro-
středky jako finanční
spoluúčast do dalších 
dotačních programů 
na postupnou rekon-
strukci celého objek-
tu. Nezanedbatelným 
výstupem projektu 
bude také zlepšení 
estetického vzhledu 
vnitřku budovy, která 
má svou značnou 
kulturně historickou 
hodnotu.

Financování projektu:

- Výše požadované dotace: 557 169,- Kč
- Spoluúčast žadatele: 61 908,- Kč
- Celkové náklady projektu: 619 077,- Kč

7) Tělocvičná jednota Sokol Vlašim
 - Rekonstrukce podlahy sokolovny
 ve Vlašimi

Podaná žádost: 5. 1. 2009

Realizace projektu: 1. 7. 2009 – 31. 8. 2009

Popis projektu:

Hlavním a nejvíce viditelným výsledkem projektu 
jsou kompletně vyměněné podlahové krytiny 
v obou sálech sokolovny ve Vlašimi, které byly za 
hranicí své životnosti a byly opravovány pouze 
tak, aby nedocházelo ke zraněním způsobeným 
nerovnostmi podlahy apod. Rekonstrukcí tělo-
cvičny došlo k vytvoření důstojnějšího zázemí pro 
sportovní činnost široké veřejnosti všech věko-
vých kategorií, ale i k zajištění důstojnějšího pro-
středí pro realizaci kulturních a společenských 
akcí.

Dalším výstupem projektu je zajištění bezbarié-
rového přístupu do budovy pro osoby s omeze-
nou pohyblivostí, ale i pro maminky s kočárky, 
které navštěvují kurzy cvičení se staršími dětmi 
a mladší sourozence vozí v kočárcích. Celkově 
bylo v rámci projektu zrekonstruováno celkem 
945 m2 podlahových ploch v obou tělocvičnách 
sokolovny.

STRATEGICKÝ PLÁN LEADER

„Oprava dvou zvoniček a jednoho křížku potěšila 
zejména obyvatele místních částí Chocerad a to 
Vlkovce a Vestce, kde práce proběhly. Obyvatelé 
reagují pozitivně na zlepšení vzhledu a stavu pa-
mátek a tím  zároveň na zlepšení vzhledu veřej-
ného prostranství v těchto menších obcích. Opra-
vou došlo k obnovení funkčnosti zvoniček 
a obyvatelé je začali opět používat k ohlašování 
smutných událostí,“ vyjádřila se Petra Jeništová 
místostarostka obce Chocerady.

„Všem zúčastněným patří dík za pomoc a odve-
denou práci, protože od 1. 9. 2009 jsme opět moh-
li využívat všechny prostory v budově a hlavně 
tělocvičnu, která je každý den využívaná bene-
šovskými středními školami pro výuku tělesné 
výchovy. V odpoledních a večerních hodinách je 
tělocvična propůjčena různým sportovním oddí-
lům a sportovcům z našeho města. Tato rekon-
strukce topení udělala radost všem, kteří navště-
vují prostory T. J. Sokola Benešov a vědí, jaké 
problémy byly v sokolovně s vytápěním v zimních 
měsících,“ řekl Viktor Jiráček jednatel T. J. Sokol 
Benešov.

„Opravili jsme místní památky. Po dlouhé době se 
nám rozzářila kaplička se zvoničkou na návsi 
v Kácově Lhotě, kterou jsme slavnostně otevřeli 
dne 23. 10. 2009 uspořádáním malé bohoslužby. 
S opravami nám pomohl Filip Pazdera, který má 
pro restaurování těchto objektů cit a neutuchající 
zapálení,“ prozradil nám Miroslav Kratochvíl, 
hlavní koordinátor prací na sakrálních objektech.
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Financování projektu:

- Výše požadované dotace: 1 797 739,- Kč
- Spoluúčast žadatele: 251 136,- Kč
- Celkové náklady projektu: 2 048 875,- Kč

8) Město Votice – Rekonstrukce požární 
zbrojnice v Martinicích

Podaná žádost: 14. 8. 2008

Realizace projektu: 5. 5. 2009 – 31.8.2009

Popis projektu:

Výsledkem realizace projektu je zrekonstruovaná 
požární zbrojnice, která opět slouží jako zázemí 
všech tří družstev SDH Martinice, kde mají usklad-
něnu hasičskou techniku, výzbroj i výstroj. Opra-
venou budovu využívají i ostatní občané osady 
jako zázemí pro své aktivity se souhlasem a při-
spěním místních hasičů. Nezanedbatelným vý-
stupem projektu je zlepšení estetického vzhledu 
návsi.

Financování projektu:

- Výše požadované dotace: 436 500,- Kč
- Spoluúčast žadatele: 119 112,- Kč
- Celkové náklady projektu: 555 612,- Kč

9) Městys Neustupov - Rekonstrukce 
víceúčelové budovy úřadu městyse 
v Neustupově

Podaná žádost: 18. 8. 2008

Realizace projektu: 15. 3. – 30. 6. 2009

Popis projektu:

Výsledkem realizace projektu je zrekonstruovaná 
budova úřadu městyse v Neustupově, ve které je 
5 místností. Dvě slouží pro činnost úřadu Městyse 
Neustupov, opravenou chodbou se dojde do míst-
nosti pro lékaře a zasedací místnost slouží pro ve-
řejná zasedání zastupitelstva, pro setkávání oby-
vatel a pro spolky, které využívají společenskou 
místnost pro společenské a kulturní aktivity.

Financování projektu:

- Výše požadované dotace: 513 591,- Kč
- Spoluúčast žadatele:   68 253,- Kč
- Celkové náklady projektu: 570 657,- Kč

10) Obec Postupice - Rekonstrukce 
kapličky v osadě Čelivo

Podaná žádost: 30. 12. 2008

Realizace projektu: 20. 5. 2009 – 31. 8. 2009

Popis projektu:

Výsledkem projektu je kompletní rekonstrukce 
kapličky se zvoničkou v osadě Čelivo. Kaplička na-
dále plní svou funkci zvonění a slouží pro místní 
občany k modlení a shromažďování se u ní. Re-
konstruovaná kaplička nadále také patří ke kultur-
nímu dědictví českého národa. Dalším neopome-
nutelným výstupem projektu je zlepšení vzhledu 
kapličky a jejího okolí, což má pozitivní vliv na ži-
vot v obci a její další rozvoj.

Financování projektu:

- Výše požadované dotace: 387 121,- Kč
- Spoluúčast žadatele: 124 740,- Kč
- Celkové náklady projektu: 511 861,- Kč

STRATEGICKÝ PLÁN LEADER

„Rekonstrukce podlah byla provedena k naší spo-
kojenosti a v současné době jsou již tělocvičny vy-
užívány ke sportovním činnostem. S uspokojením 
můžu konstatovat, že rekonstrukce je kladně hod-
nocena jak našimi členy, tak školami i veřejností“, 
řekl Jan Štícha, starosta T. J. Sokol Vlašim.

„V polovině srpna jsme slavili martinickou pouť 
sv. Marie a 110 let od založení hasičského sboru 
v Martinicích. Při této příležitosti se zde konalo 
slavnostní otevření hasičské zbrojnice, která byla 
postavena na návsi místo původní z 30. let minu-
lého století. Na tento slavný den se všichni připra-
vovali dlouho dopředu. Součástí otevření bylo 
předvedení zrenovované hasičské stříkačky staré 
80 let, výstava fotografií i setkání mnoha obyva-
tel, přátel a známých.

Hasičská zbrojnice tvoří novou dominantu na 
martinické návsi. Aktivní sbor dobrovolných ha-
sičů získal důstojné zázemí pro svou bohatou čin-
nost a hlavně pro přípravy na soutěže v požárním 
sportu, ve kterém je martinické družstvo tradičně 
úspěšné,“ uvedla starostka Města Votice Jana 
Kocurová.

„Ve spolupráci se společností Posázaví o.p.s. 
městys Neustupov získal dotaci na rekonstrukci 
úřadu městyse – jedná se o dvě kanceláře, zase-
dací místnost a ordinaci pro lékaře. Rekonstrukce 
objektu se povedla a všem se moc líbí,“ prohlásil 
pan Josef Krejčí, starosta městyse Neustupov.

„Rekonstrukce kapličky nás přiměla nechat reno-
vovat také inventář, který se bude vracet do kap-
ličky v osadě Čelivo. Oltář je již ve správných ru-
kách restaurátora. V květnu 2010  bude provedeno 
slavnostní znovu vysvěcení kaple,“ uvedl Miloslav 
Půta starosta obce Postupice.
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Projekt Týnecká setkání 
je souhrn kvalitních regionálních, tradičních kul-
turních, sportovních a společenských akcí se širo-
kou a různorodou programovou náplní, které byly 
pořádány od května do října v Týnci nad Sázavou. 

Město Týnec nad Sázavou získalo na počátku léta 
dotaci v rámci Regionálního operačního progra-
mu Středočeského kraje. Z evropských zdrojů po-
stupně pořídilo kvalitní materiální zabezpečení na 
konání pravidelných kulturních, sportovních 
a společenských akcí v Týnci nad Sázavou a zajisti-
lo z dotace již šest ze sedmi akcí. Akce byly pořádá-
ny v průběhu celého roku od jara do podzimu 
a svým charakterem a rozsahem obohatily kultur-
ní, sportovní a společenský život ve městě. 

Realizací projektu získalo město postupně kvalitní 
technické a materiálové vybavení pro pořádání 
tradičních sportovních, kulturních a společen-
ských akcí, pro zvládnutí stoupajícího počtu ná-
vštěvníků a pro zabezpečení důstojného a kapa-
citně postačujícího zázemí pro diváky a účinkující. 
Byla pořízena kvalitní zvuková, světelná a projekč-
ní technika. Byl doplněn počet židlí, lavic a stolů.

Nově je pořízeno kapacitně dostačující zastřešení 
při nepřízni počasí. Toto vybavení je nespornou 
pomocí pro udržení kontinuity a tradice pořádání 
kulturních a sportovních akcí po řadu dalších let. 
Významným přínosem je i zvýšení cestovního ru-
chu a počtu návštěvníků z celého regionu. Finanč-
ní prostředky vložené letos do zabezpečení akcí 
a pořízení majetku jsou vázány pětiletou udržitel-
ností pořádání tradičních akcí. 

Přehled pořádaných akcí
22. 5. 2009 – Den dětí a sportu

Celodenní akce pro nejmenší děti organizovaná 
na oslavu Dne dětí. Děti jdou samostatně nebo 
společně s rodiči „lesem pohádek“ od jedné 
atrakce ke druhé. V rámci plnění různých spor-
tovních a pohybových aktivit získávají body – 
„korunky“, které v cíli mění za různé odměny 
a dárečky. Průvodcem jsou pořadatelé převlečení 
za pohádkové postavy z pohádek pro nejmenší. 
Pro větší děti jsou pořádány ukázky různých spor-
tů a společná cvičení, která mají za cíl seznámit 
děti s pravidelnou aktivitou a sportováním. Tato 
akce se konala v zahradě Společenského centra 
a jeho okolí. K večeru přicházejí zástupci kultur-
ních aktivit (děti ze zájmových kroužků) a na při-
praveném podiu předvádějí svůj program. Den 
vrcholí společným posezením u táboráku, zpě-
vem a opékám vuřtů.

20. 6. 2009 – Přehlídka dechovek

Celodenní přehlídka dechových souborů a or-
chestrů z okolí i jiných částí regionu. Je to příleži-
tost k předvedení nacvičeného repertoáru. V or-
chestrech hrají mladí lidé společně se starší 
generací, dokládají svůj společný aktivní vztah 
k hudbě a propagují aktivní formu trávení volné-
ho času. Pro seniory je přehlídka dechovek příleži-
tostí společně vyslechnout „hudbu svého mládí“, 
zavzpomínat a zapomenout na běžné starosti.

Od 4. 7. 2009 do 29. 8. 2009
– Letní divadelní scéna

Pravidelné sobotní podvečerní divadelní předsta-
vení pro děti všech věkových kategorií i pro do-
spělé. Představení se odehrávají v autentickém 
prostředí v areálu hradu na přenosném divadel-
ním pódiu. Přirozenými kulisami jsou historické 
stavby a přírodní prostředí areálu. Jsou zvány pře-
vážně amatérské ochotnické soubory. Rády se 
účastní i profesionální spolky.

1. 8. 2009 – Týnecký střep

Pravidelné městské historické slavnosti. V roce 
2009 byl pořádán již jubilejní 10. ročník. V areálu 
hradu bylo otevřeno historické tržiště a začal kul-
turní program, letos věnovaný k výročí atentátu 
na Františka Ferdinanda d´Este. V duchu Švejko-

vých kabaretních manévrů zazněly staropražské 
a vojenské písně, byly předvedeny ukázky tanců, 
cvičení se zbraněmi, historické souboje, lidová ře-
mesla. Celým programem provázel „pan Josef 
Švejk“ a návštěvníci se mohli přenést do doby těs-
ně před 1. světovou válkou.

19. 9. 2009 – Cena města Týnce nad Sázavou

Taneční soutěž – celodenní akce byla pořádaná ve 
spolupráci s tanečním svazem ČR. Liga juniorů 
a dospělých v kategorii C, B i A. Soutěž navazuje 
na další pořádané v jiných městech a účastní se jí 
pravidelně cca stovka párů z celé republiky. Sou-
těž je významná pro soutěžící jako příležitost zís-
kat potřebné body pro následnou kategorizaci. 
Letos jsme mohli vidět mistry republiky i páry 
v nejvyšší domácí kategorii.

26. 9. 2009 – Keltský večer

Večerní akce byla pořádaná v areálu hradu v Týnci 
nad Sázavou v duchu keltských tradic. Návštěvníci 
měli možnost poslechnout si dobovou keltskou 
hudbu, seznámit se s tradicemi a zvyky staré kultu-
ry. Účinkující v tradičních kostýmech předváděli 
hudební ukázky a tance. Prostor byl osvětlen lou-
čemi, lidé se mohli hřát u ohňů, občerstvit se speci-
álními pokrmy a zažít tak atmosféru dávných dob.

23. 10. 2009 – Oslavy výročí založení republiky, 
Významný občan, Výstava malířů Týnecko

Tradiční celodenní akce oslav výročí založení re-
publiky a setkání rodáků, v rámci které byla insta-
lována a otevřena výstava malířů Týnecka a při 
slavnostní příležitosti byli oceněni významní ob-
čané města. Město pravidelně oslovuje amatérské 
i profesionální malíře z okolí a z jejich obrazů po-
řádá výstavu. Většinou je vystavována krajina ko-
lem Týnce, květiny i portréty. Vyvrcholením bylo 
vyhlášení a ocenění významných občanů města 
pro letošní rok. Tato akce je pořádána v úzké spo-
lupráci se širokou veřejností. Obyvatelé sami po-
dávají návrhy a o konečném výběru rozhoduje 
rada města. Ocenění převzaly Věra Pazderová, Ma-
rie Horynová a Věra Junová. Pro oceněné a jejich 
rodiny je tento den velmi významný a město toto 
ocenění považuje za velmi významné uznání prá-
ce a postojů vybraných občanů. 

PARTNEŘI

Akce v rámci projektu Týnecká setkání jsou určeny 
především pro rodiny s dětmi, mládež a pro aktiv-
ní trávení volného času. Projekt si klade za cíl vý-
chovné působení na mladou generaci, ukázat 
možnosti smysluplného využití volného času a za-
mezit nežádoucím vlivům konzumní společnosti 
na děti a mládež. Významnou cílovou skupinou 
jsou i senioři. Smyslem pořádání mnoha akcí je vy-
trhnout seniory z vlastních problémů a stereotypu 
a umožnit jim potěšení ze společnosti. Každá akti-
vita přispívá ke zkvalitnění života. Finanční pro-
středky ve výši 1,4 mil. Kč získané z fondů EU nám 
pomohou udržet dlouholetou kontinuitu v pořá-
dání těchto akcí a jsou základem pro jejich důstoj-
né materiálové zabezpečení.

Miluše Burešová
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Pravidelným završením sklizně chmele v České re-
publice je již mnoho let akce Dočesná, která se 
tentokrát konala 4. a 5. září. Návštěvníci, kteří do-
razili do královského města Žatec, mohli ochutnat 
některý ze 40 vzorků pocházejících z více než 
20 pivovarů z České republiky i ze zahraničí.

Žatecká Dočesná patří svým rozsahem a význa-
mem mezi 5 nejvýznamnějších degustací v České 
republice a její výsledky jsou mezi pivovary velmi 
ceněny.

Letošního 52. ročníku se již tradičně zúčastnil i be-
nešovský Pivovar Ferdinand, který získal hned 3 
ocenění. Vedení poroty, složené ze 182 degustáto-
rů z řad laické i odborné veřejnosti, udělilo 1. mís-
to speciálu Sedm kulí 13 %, 2. místo získal Le-
žák tmavý 11 % a 3. místo Ležák světlý 12 %.

Tento rok je pro pivovar velice úspěšný a ocenění 
získává na všech významných degustačních sou-
těžích. Celkem osm ocenění za rok získá opravdu 
málokterý pivovar a na to je benešovský Pivovar 
Ferdinand právem hrdý.

O kvalitě jeho piva jste se mohli přesvědčit na slav-
nostech piva Ferdinand, které se konaly 19. září 
v areálu pivovaru. Byl připraven bohatý program 
a na chvíli pivovar otevřel i své „tajné komnaty“, 
kde se vaří Skutečné pivo Ferdinand.

Eva Čechmanová, Pivovar Ferdinand a.s.

Žatecká Dočesná 2009 a další úspěch  PIVOVARU FERDINAND

Co realizace tohoto projektu městu přinese?

Výstavba autobusového terminálu je z časové sou-
slednosti podmiňující stavbou pro případnou rekon-
strukci celého náměstí. Díky odsunu autobusové ko-
nečné z náměstí, dojde ke zklidnění situace v tomto 
velmi dopravně zatíženém místě, kterému se tím vrá-
tí plně funkce náměstí v historickém centru města.

Jak bude nové nádraží vypadat?

Návrh autobusového terminálu zahrnuje nádraží se 
šesti zastávkami, čtyřmi parkovacími místy pro od-
stavené autobusy a 19 parkovacími místy pro osobní 
vozidla v jeho severní části. Terminál umožní v bu-
doucnu provoz i linky kloubového autobusu o délce 
soupravy 18 metrů a ostatních linek s nasazením au-
tobusů délky 12 metrů. Na zastřešené části nástupiš-
tě u hlavního obslužného objektu jsou navrženy sto-

jany pro jízdní kola. Hlavní obslužný objekt bude mít 
veřejné WC, čekárnu pro cestující, zázemí pro řidiče 
a bufet. Vedlejší obslužný objekt bude sestávat z po-
hotovostní čekárny, prodejny tiskovin a tabáku. 
Na vedlejší obslužný objekt navazuje zastřešená plo-
cha přístřešků nástupišť.

V současné době byl již ve veřejném výběrovém 
řízení vysoutěžen zhotovitel stavby i technický 
dozor investora. Po obdržení hejtmanem pode-
psané smlouvy o poskytnutí dotace bude násled-
ně uzavřena smlouva o dílo a stavba bude, jak 
předpokládáme, ještě letos zahájena.

Věřím, že nové autobusové nádraží bude sloužit 
ke spokojenosti nejen obyvatelům města Jílového 
u Prahy a jeho osad, ale také ku prospěchu všem 
jeho návštěvníkům.

Martin Kraus, manažer pro rozvoj města

Máme pro vás dobrou zprávu. Přes všechny pro-
blémy a komplikace, které nastaly při více jak půl 
ročním posuzování a vyhodnocování žádosti měs-
ta o dotaci podanou na ROP Střední Čechy, byl 
městu Jílové u Prahy udělen příslib financová-
ní stavby nového autobusového terminálu, kte-
rý by měl do jednoho roka vyrůst v našem městě. 
Zbývá už jen podpis pana hejtmana a může se za-
čít stavět.

Je vůbec potřeba budovat autobusový termi-
nál v Jílovém u Prahy? 

Jednoznačně ano. Hlavním argumentem pro jeho 
výstavbu je řešení špatné dopravní situace na jílov-
ském náměstí, kde stávající autobusové zastávky 
jsou z dopravního hlediska zcela nevyhovující. Je 
k nim špatný příjezd (velký sklon plochy náměstí, po-
vrch náměstí je tvořen převážně kamennou dlažbou, 
což způsobuje za mokra a zejména v zimním období 
autobusům problémy s rozjezdem a s brzděním). 
Odstavené autobusy (často až 4 najednou) čekající 
na odjezd na další spoj zbytečně blokují místa 
pro stání osobních vozidel na náměstí.  Nevyhovující 
bezpečnostním normám je výjezd z autobusové za-
stávky před Floriánem, kde jsou špatné rozhledové 
poměry pro řidiče. Na náměstí (které je dnes vlastně 
autobusovým nádražím) chybí zcela zázemí pro ces-
tující i pro řidiče.

Kde se bude nový autobusový terminál nachá-
zet?

Nové autobusové nádraží bude stát v zastavěné části 
města Jílového u Prahy, naproti pneuservisu pana 
Ringelhána. V tomto místě byla stavba autobusové-
ho nádraží plánována již koncem minulého století, 
kdy v roce 1996 vznikla dopravně-urbanistická stu-
die “Autobusový terminál Jílové“. Stavební pozemek, 
který je zcela ve vlastnictví města, je na hranici 
ochranného pásma vyhlášené Městské památkové 
zóny. Vybraná poloha autobusového terminálu vy-
cházela ze zkoumání několika dalších variant jeho 
umístění (za ČOV v ulici Nádražní, u čerpací stanice 
pohonných hmot na třídě Čs. armády).

Autobusový terminál v Jílovém u Prahy bude!
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Oprava klášterní kaple
zahájena

Pokud máte cestu přes votické centrum, určitě jste 
si všimli postaveného lešení kolem kaple Panny 
Marie u klášterního kostela sv. Františka z Assisi. 
Stavební práce na její kompletní opravě byly zahá-
jeny v měsíci srpnu.

Stavbu provádí Votická stavební s.r.o., vzešlá z řád-
ného výběrového řízení. V rámci stavby bude pro-
vedena rekonstrukce objektu v rozsahu – oprava 
střechy (oprava, doplnění a ošetření krovu, oprava 
hrotnice, výměna krytiny, klempířské práce, opra-
va hromosvodu), oprava klenby, odvlhčení (sníže-
ní terénu a venkovní drenáž), oprava interiéru 

Druhé povídání o svatém Františku ve Voticích
Stejně jako první povídání o kostele a klášteře sv. 
Františka ve Voticích mělo i to druhé mezi širokou 
veřejností velký ohlas. Opět jsme se do prostor pro 
tuto akci nevešli. A to byla tentokráte zvolena pro 
prezentaci jídelna (refektář) františkánského kláš-
tera ve Voticích. Zájem veřejnosti opět předčil 
předpoklad organizátorů, takže kdo přišel pozdě, 
musel stát, nebo dokonce celé dění pozorovat ze 
vstupních dveří.

V pátek 9. října, v rámci 800. výročí založení řádu 
sv. Františka, měli všichni příznivci možnost pro-
hlédnout si část této památky, která je jinak v sou-
časné době pro veřejnost nepřístupná.

Akce byla spojena s výstavou ornátů – liturgických 
rouch z regionu, které jsou nyní ve sbírkách NPÚ. 
Celkem jich bylo více než 30 kusů. Raritou bylo ne-
jen nejstarší vystavované roucho z roku 1702. Po-
drobně o jejich historii i každém ornátu zvlášť 
pohovořila Mgr. Marie Kuldová z Národního pa-
mátkového ústavu v Praze, která se těmto památ-
kám věnuje profesně. 

Zároveň byla v rámci akce veřejnost seznámena 
s průběhem projektu postupné opravy kostela 
a kláštera sv. Františka. Během setkání vystoupili: 
starostka města Jana Kocurová, organizátor a ko-
ordinátor sbírky Jiří Maršíček, páter Jan Böhm, kro-
nikář Pavel Pavlovský, předseda Vlastivědného 
klubu Votice Antonín Holubovský, zpracovatel sta-
tických posudků Otakar Hrdlička, zástupce františ-
kánského řádu Jan Maria Vianney Dohnal, projek-
tová manažerka Lucie Krubnerová a další. Setkání 
oživily svým vystoupením i děti z místní základní 
umělecké školy. O bohaté občerstvení se postara-
ly ženy z farnosti.

Celé setkání mělo za cíl připomenout jedinečnou 
hodnotu této kulturní památky pro život města 
i její duchovní rozměr a nastínit možnosti jejího 
dalšího využití do budoucna.

Dalším cílem bylo zviditelnění veřejné sbírky na 
podporu obnovy této památky. Během setkání si 
mohli návštěvníci zakoupit brožuru o kostele 
a klášteře za sbírkovou cenu 150 Kč. Tato možnost 
podpory pokračuje i nadále prostřednictvím dis-
tribuce publikace v informačním centru Votice, 
místní knihovně a kostele. Veřejnou sbírku je mož-

Děti si již k novým sportovištím cestu našly
V září byly dokončeny poslední práce na realizaci 
projektu „Za ping-pongem do Votic“. V rámci něj 
byly na čtyři městská hřiště nainstalovány betono-
vé ping-pongové stoly se zátěžovými kovovými 
síťkami. Stoly jsou určeny pro sportovní nadšence 

každého věku a jsou speciálně navrženy pro ven-
kovní prostranství všude tam, kde se počítá s ma-
ximální herní zátěží. Jednotlivé plochy pod stoly 
byly upraveny a vydlážděny v souladu s doporu-
čením výrobce tak, aby bylo riziko úrazu během 
sportu minimální.

O ping-pongové stoly jsou doplněna sportoviště 
v rámci městského fotbalového stadionu, ve Fibi-

chově ulici (hřiště pod sokolovnou), prostor pro 
sportovní vyžití u knihovny a hřiště pod stromy 
ve Slunečné ulici. Dodávku realizovala firma Vo-
tická stavební s. r.o., vzešlá z řádného výběrové-
ho řízení.

Nová sportoviště jsou financována z Fondu sportu
a volného času Středočeského kraje pro rok 2009 
a z rozpočtu Města Votice. Náklady na pořízení 
stolů a související práce činily 429 514 Kč. Celková 
dotace na realizaci projektu je 170 tis. Kč, ostatní 
finanční prostředky byly uhrazeny z rozpočtu
Města Votice.

Lucie Krubnerová

kaple (přesklení oken, vyspravení vnitřních omí-
tek, výmalba), obnova a nátěr venkovních omítek.

Realizátorem projektu je Římskokatolická farnost 
Votice. Celková rekonstrukce bude hotová do kon-
ce letošního roku a její náklady se vyšplhají na více 
než 900 000 Kč. Většina finančních prostředků
z této částky (90 % uznatelných nákladů rozpočtu) 
bude uhrazena z obdržené dotace, ostatní finance
budou použity z peněz získaných v rámci veřejné 
sbírky, která stále pokračuje. 

Na tento projekt naváže další etapa opravy kláš-
terního kostela, a to v závislosti na získaných fi-
nancích. V současné době je hotová kompletní 
dokumentace pro opravu spojovací chodby mezi 
kostelem a františkánským klášterem a vypraco-
ván záměr na vybudování „Galerie sakrálního 
umění Voticka“. Projekt byl veřejnosti představen 
na již 2. povídání o klášterním kostele sv. Františka 
přímo v jeho interiéru.

Projekt kompletní opravy kaple Panny Marie kláš-
terního kostela sv. Františka ve Voticích byl pod-
pořen prostřednictvím Místní akční skupiny Posá-
zaví v rámci fiche 4 (oblasti podpory) – Ctíme svoji
minulost. Kromě rekonstrukce kaple se v tomtéž 
opatření a výzvě v regionu realizují další projekty 
s podobným zaměřením: studie využití objektu 
tzv. Staré pošty v Nespekách, stavebně historický 
průzkum č. p. 2 v Týnci nad Sázavou, oprava sochy 
sv. Jana Nepomuckého v Čeňovicích, rekonstruuje 
se kaplička v osadě Čelivo a opravují se vstupní 
brány a kříže na hřbitově v Divišově.

né rovněž podpořit přímo příspěvkem na k tomu 
určený bankovní účet – 031245-0320085349/0800 
až do července roku 2010.

V rámci celého komplexu kostela a kláštera bude 
do konce letošního roku opravena kaple Panny 
Marie z finančních prostředků získaných v rámci
Strategického plánu Leader v Posázaví a dofinan-
cována z právě probíhající veřejné sbírky. V závis-
losti na získání dostatečných finančních prostřed-
ků je na příští rok plánována realizace Galerie 
sakrálního umění Voticka a postupné restaurování 
a instalace jednotlivých exponátů.
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Když se v Bystřici řekne Kulíšek, znamená to nejen 
základnu pro maminky a děti, ale i spoustu akcí 
pro všechny věkové skupiny.

Jednou z největších akcí, které Kulíšek pořádá, je 
Divadelní festival Ludvíka Němce v Bystřici.

Pan Ludvík Němec se celý život věnoval divadlu. 
Díky němu získali bystřičtí ochotníci řadu cen 
z krajských i celostátních přehlídek. Jeho jméno je 
dodnes pojmem v ochotnickém světě.

Ludvík Němec byl zanícený herec i režisér, přivedl 
do loutkového i hraného divadla mnoho nadšen-
ců, kteří pokračují v jeho činnosti nejen v Bystřici.

Příjmení Němec se pojí s divadlem také v Benešo-
vě. Významným pokračovatelem a neméně úspěš-

ným hercem, režisérem i autorem je syn Ludvíka 
Němce – Pavel, jehož dcera Kateřina představuje 
již čtvrtou hereckou generaci Němcových.

V samotné Bystřici pracují dnes dva divadelní sou-
bory. Jeden pod Městským kulturním střediskem 
Bystřice a druhý DS Chodidlo pod vedením Marie 
Hruškové.

Díky spolupráci Pavla Němce, Chodidla, Kulíšku 
a Města Bystřice vznikl v loňském roce divadelní 
festival. Slavnostní zahájení proběhlo ve středově-
kém duchu – tržiště na náměstí a loutková kome-
die Hadrián z Římsů – sehraný Kulíškem. Další 
představení proběhla vždy dopoledne pro malé 
diváky a večer pro dospělé.

Nejen mateřské centrum Kulíšek

PARTNEŘI

Mateřské centrum Kulíšek v Bystřici má svůj lout-
kový soubor, který si dal stejný název jako samot-
né centrum – Kulíšek. Loutkový soubor byl založen 
partou nadšenců, kteří chtěli obnovit loutkářskou 
tradici v Bystřici, v roce 2007. Od té doby nastudo-
val a zahrál dětem několik pohádek: Jak kašpárek 
vařil v pekle, Čertův švagr, Jak hloupý Honza přemo-
hl čerta, Kašpárek a drak.

S pohádkou Jak kašpárek vařil v pekle se soubor 
zúčastnil 28. března 34. festivalu pražských ama-
térských loutkářů v pražském loutkovém divadle 
Jiskra. Hned na poprvé si soubor odvezl z festivalu 
dvě prestižní ceny: Cenu za zvukovou režii získal 
M. Macháček a za scénografii Klára Koldová.

Na letošní druhý ročník divadelní přehlídky Ludví-
ka Němce, kterou pořádalo MC Kulíšek, Město Bys-

třice a DS Chodidlo, nastudoval středověkou hru 
pro dospělé diváky Hadrián z Římsů. 

V současné době soubor připravuje pohádku Ost-
rov splněných přání, tato pohádka bude mít premié-
ru 20. prosince v 15 hodin v sále U Jelena v Bystřici.

Soubor má velikou radost z toho, že v dnešním 
přetechnizovaném světě chodí do loutkového di-
vadla velký počet jak malých, tak velkých diváků.

Loutkové divadlo MC Kulíšek 

V letošním roce jsme na bystřických prknech přiví-
tali jak soubory místní, tak i ty ze vzdálených kou-
tů naší republiky.

Divadelní hry ve své různorodosti nabízely divá-
kům smích i zamyšlení, ale většinou šlo o opravdu 
herecký koncert.

Doufám, že tradice bystřického festivalu bude po-
kračovat ke spokojenosti diváků i pana Němce, 
který se na nás snad usmívá shora.

Za MC Kulíšek i DS Chodidlo Vanda Pechová
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Desátý ročník semináře „Studenti pro venkov“ 

Jubilejní desáté setkání tradičního semináře pro 
mládež s názvem „Studenti pro venkov“ se usku-
teční od 14. do 17. listopadu 2009 ve Spolkovém 
domě ve Vlašimi. Seminář je i tentokrát určen stu-
dentům středních, vyšších odborných a vysokých 
škol se zájmem o rozvoj venkova. Desátý ročník 
bude tentokrát zaměřen na komunitní a spolkový 
život v obcích a účastníci se v jeho průběhu bu-
dou moci blíže seznámit s významem spolků a ko-
munitního plánování na venkově.

„Ani tentokrát nebude chybět přednáška odborníka 
související s tématem semináře zaměřená právě na 
komunitní plánování. Nedělní program doplní ná-
vštěva ekologické farmy Krišnův Dvůr v Městečku 
u Postupic spojená s exkurzí a obědem, následovat 
bude společné plánování vybraného projektu ve Vla-
šimi. V pondělí účastníky čeká návštěva Mikroregio-
nu CHOPOS, kde zavítáme do obce Vranov. Tam ve 
spolupráci s místní samosprávou a spolky budeme 
plánovat využití a rekonstrukci budovy bývalé školy,“ 
seznamuje s programem Eva Hájková, koordiná-
torka semináře, a doplňuje: „Dále navštívíme Mili-
čín v Mikroregionu Džbány, kde je zase v plánu plá-
nování rekonstrukce místní sokolovny, a sice 
za účasti místní jednoty Sokol a základní školy.“

Ačkoli je seminář Studenti pro venkov projektem 
o.s. Podblanickem, ujala se tentokrát organizování 
desátého ročníku Základní organizace ČSOP Be-
nešov, která s Podblanickem několik let spolupra-
cuje. „Seminář má nejen v našem regionu již svou 
tradici, proto jsme se rozhodli po Podblanickem pře-
vzít pomyslnou štafetu. Rádi bychom, aby i nadále 
studenti a mladí lidé měli možnost blíže nahlédnout 
do života v obcích a problematiky s tím spojené, ak-
tivně se zapojit do plánování projektů či se seznámit 
s možnostmi čerpání dotací na rozvoj venkova,“ vy-
světluje Jana Zmeškalová, místopředsedkyně 
ZO ČSOP Benešov, a dále uvádí: „Také pro místní 
samosprávu i další obyvatele obcí je návštěva a spo-
lečné plánování projektů se studenty jedinečnou 
zkušeností, která už mnohokrát položila významný 
základ pro zahájení zajímavého projektu. Příkladem 
je např. Naučná stezka rytíře Jana Kryštofa Šice, kte-
rá vznikla ve spolupráci se ZŠ v Divišově, nebo pro-
jekt Spolkového domu ve Vlašimi.“

Zájemci o seminář se mohou přihlásit nejpozději 
do 6. listopadu 2009. Přihlášku, podrobný pro-
gram a další informace o semináři naleznou 
na www.studentiprovenkov.cz.

Seminář „Studenti pro venkov X.“ je finančně pod-
pořen Ministerstvem pro místní rozvoj z Programu 
obnovy venkova v rámci projektu „Žijeme tu spo-
lečně“ žadatele Mikroregion CHOPOS. Na realizaci 
semináře dále finančně přispěli Mikroregion Džbá-
ny a Město Vlašim. 

Eva Hájková, Jana Zmeškalová ml.
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Dne 1. září 2009 se uskutečnilo slavnostní znovuo-
tevření čajovny Medina na Žižkově náměstí ve Vla-
šimi. Přestože rekonstrukce historického centra 
omezovala provoz a život na náměstí, čajovna 
při svém otevření doslova “praskala ve švech”. Ná-
vštěvníky čajovny byli především její skalní příz-
nivci, takže celá akce se nesla v duchu pohodové-
ho setkání s přáteli a společného zpěvu a hraní na 
různé hudební nástroje. Nechyběly samozřejmě 
ani lahodné nápoje a občerstvení.

Také celý první měsíc provozu ukázal, že čajovna 
má ve městě své nezastupitelné místo, snad proto, 
že nabízí útulné nekuřácké prostředí a také boha-
tý výběr kvalitních čajů, kávy a řadu dalších nejen 
čajových nápojů a specialit. 

A právě to je hlavním cílem nově založeného ob-
čanského sdružení s názvem Čajovna Medina. 
„Jsme spolkem vlašimských milců čaje, kterým osud 
čajovny nikdy nebyl lhostejný, a protože se její provoz 
stal pro bývalé provozovatele finančně neuspokoji-
vým, rozhodli jsme se čajovnu vést na dobrovolné 
bázi ve svém volném čase a bez nároku na finanční
odměnu. V této chvíli je nás šest zakládajících členů, 
kteří se společně podílíme na fungování čajovny, 
a do budoucna jsme otevřeni dalším zájemcům, kteří 
by rádi rozšířili náš tým a spolupracovali jak na sa-
motném provozu, tak i na přípravě programů a akcí 
čajovny,” uvádí Iva Keclíková, jedna ze zakládají-
cích členů sdružení. 

Na další podzimní měsíce chystá sdružení řadu za-
jímavých kulturních akcí: „Na říjen jsme pro návštěv-
níky připravili například výstavu akvarelů z Finska od 
vlašimské výtvarnice Jany Petráskové nebo relaxační 
večer s Honzou a Hankou Marešovými a jejich tibet-
skými mísami (15. 10.). Dále vystoupí hudební skupi-
na Tajné slunce (22. 10.) a milovníci hudby jistě ocení 
také pravidelná nedělní muzicírování s Míšou Havel-
kovou a Františkem Benákem a jejich hosty,” upřes-
ňuje David Vondrák, předseda sdružení, a dodává: 
„Neméně lákavou nabídku chystáme na měsíc listo-
pad – 5. 11. se uskuteční beseda s Vlastou Markem na 
téma mateřství, porodů a mezilidských vztahů, 11. 11. 
zase vystoupí oblíbený písničkář Václav Koubek. Na 
prosinec chystáme mikulášskou a vánoční besídku – 
opět především v duchu příjemné hudby.”

Nutno dodat, že podzimní kulturní akce v čajovně 
jsou pořádány za finančního příspění města Vlaši-
mi, kterému o.s. Čajovna Medina děkuje za pod-
poru. Další finanční příspěvek pochází z Fondu
kultury Středočeského kraje.

„Rádi bychom také poděkovali všem návštěvníkům 
a příznivcům čajovny, především duchovnímu otci 
panu Petru Zapletalovi, který tento magický prostor 
před 8 lety vybudoval. Náš dík patří i majitelce domu 
paní Vratislavě Brojírové za neutuchající podporu 
a také Ústavu sociální péče v Odlochovicích, bývalé-
mu provozovateli, za poskytnutí vybavení čajovny,” 
doplňuje Iva Keclíková.

Více se o sdružení, kulturních akcích a nabídce ča-
jovny dozvíte na internetových stránkách

www.cajovna-medina.cz.

Eva Hájková, Iva Keclíkov

Čajovna Medina nabízí na podzim lákavý kulturní program!

PARTNEŘI

Vlašimské spolky plánovaly obnovu zahrady ve Spolkovém domě
První sobotní odpoledne v měsíci říjnu patřilo ve 
Spolkovém domě plánovacímu setkání partnerů 
projektu „Zahrada Spolkového domu – zahrada 
plná aktivit a zeleně.“ Cílem setkání bylo připravit 
podklady pro vypracování plánu realizace obnovy 
zahrady na základě permakulturních principů. 

Hned na začátku setkání představila zahradní ar-
chitektka Lucie Komendová z brněnského atelieru 
„Zahrada pro radost“ samotný pojem permakultu-
ra a permakulturní zahrada: „Jedná se v podstatě 
o trvale udržitelný způsob života, který vychází z po-
zorování přírody a vztahů v ní a usiluje o nalezení 
harmonie v soužití člověka s přírodou, a to například 
na prostoru rodinné farmy nebo dokonce v bytě 
na panelovém sídlišti. Permakulturní zahrady jsou 
proto místem, které nejen poskytují člověku užitek 
v podobě krásného prostředí či úrodu bez chemické-
ho ošetření, ale jsou zároveň trvale udržitelným spo-
lečenstvím živočichů a rostlin. Při tvorbě permakultur-

ních zahrad se respektují přirozené přírodní podmínky 
dané například typem půd, klimatem a mikroklima-
tem či působením vody.“

A právě takový charakter by měla do budoucna 
získat i zahrada Spolkového domu, která by se 
měla stát nejen příjemným místem pro setkávání 
členů místních spolků a dalších návštěvníků domu, 
ale také prostředím příznivým pro původní druhy 
rostlin a živočichů.

A protože nejčastějšími uživateli zahrady jsou prá-
vě spolky, které pravidelně využívají své klubovny 
ve Spolkovém domě, byli členové těchto spolků 
přizváni k účasti na tomto projektu jako jeho part-
neři. Patří mezi ně o.s. Sluníčko, Klub Ráchel, Církev 
bratrská, o.s. Strom a Rodinné centrum Světýlka. 
Na setkání byli přizváni také zástupci Junáku Vla-
šim, který již několik desetiletí využívá dřevěnou 
klubovnu v dolní části zahrady. Nechyběli ani od-
borní poradci z ČSOP Vlašim – vedoucí střediska 

péče o zeleň Ing. Marek Lempochner, ekoporadce 
Mgr. Jan Urban či Mgr. Kateřina Červenková – ve-
doucí střediska pro environmentální vzdělávání, 
výchovu a osvětu.

Na prvním plánovacím setkání, kterým provázela 
konzultantka Nadace Partnerství Ing. Dagmar 
Smrčinová, zpočátku představili zástupci spolků 
svá očekávání a představy o budoucí podobě 
a využití zahrady. Poté se všichni účastníci snažili 
společně najít body, v nichž se jejich představy 
shodují a vytvořit konkrétní návrhy zahradních 
a hracích prvků, které by v zahradě po její revitali-
zaci neměly chybět. 

„Jsme moc rádi, že se většina spolků shodla na tom, 
že zahrada bude po své rekonstrukci místem plným 
ovocných i okrasných stromů, keřů a rostlin, které 
budou vytvářet krásná, barevná a voňavá zákoutí, 
kterými se budou moci návštěvníci různého věku 
procházet či v nich posedět. A protože nejčastějšími 
návštěvníky zahrady jsou děti a mládež, nebudou 
v zahradě chybět ani zajímavé hrací či sportovní prv-
ky převážně z přírodních materiálů jako například 
altán ze živých vrb nebo různé typy prolézaček 
a schovávaček,“ shrnuje výsledek setkání realizá-
torka projektu a vedoucí Spolkového domu Eva 
Hájková.

Všechny výstupy z celého setkání se staly důležitým 
podkladem pro architektku Komendovou, která má 
v současné době zpracovat tyto nápady do kon-
krétního architektonického návrhu. Ten představí 
na druhém setkání, které se uskuteční ve čtvrtek 
12. listopadu 2009. Na této schůzce se budou moci 
všichni přítomní vyjádřit k návrhu a případně jej do-
plnit a pozměnit. Konečná verze projektu pak bude 
základním dokumentem pro samotnou realizaci re-
vitalizace zahrady, která se uskuteční na jaře 2010.

Projekt „Zahrada Spolkového domu – zahrada 
plná aktivit a zeleně“ je projektem města Vlašimi 
a byl finančně podpořen částkou 200 tisíc korun
z programu Strom života Nadace Partnerství, je-
hož generálním partnerem je společnost Skanska.

Eva Hájková
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Také v tomto roce je té-
měř padesát škol z celého 
Středočeského kraje za-
pojeno do sítě M.R.K.E.V. 
Tato síť sdružuje školy se 
zájmem o environmen-
tální výchovu a ve Stře-
dočeském kraji ji koordi-
nuje ZO ČSOP Vlašim.

Členství v síti školám umožňuje vzájemné setká-
vání v rámci každoroční Pedagogické konference 
Vzdělávání a výchova pro život a poskytuje jim 
metodický servis v podobě šesti rozesílek meto-
dických materiálů v průběhu školního roku. Učite-
lům se tak dostávají informace a didaktické pod-
něty k různým tématům a také informace 
o aktuálním dění na poli environmentální výcho-
vy. V letošním roce se z rozesílek např. mohli do-
zvědět, jak z pohledu environmentální výchovy 
uchopit témata jako ropný zlom, půda, mobilita 
nebo sport a obdrželi řadu informací o možnos-
tech dalšího vzdělávání v oblasti EVVO. Školy se 
do sítě můžou hlásit v průběhu celého školního 
roku.

Regionální projekt Středočeská M.R.K.E.V. je sou-
částí celostátního projektu Metodika a realizace 
komplexní ekologické výchovy, jehož koordináto-
rem je Sdružení středisek ekologické výchovy Pa-
vučina. Na území celé ČR je do projektu zapojeno 
cca 800 škol. Vydávání časopisu Bedrník, který je 
součástí rozesílky, podpořilo MŠMT ČR. Rozesílky 
byly financovány z projektu „Podpora zvyšování
kvality environmentální výchovy ve středočes-
kých školách“, který spolufinancuje Evropský soci-
ální fond a státní rozpočet ČR.

Lenka Suchanová

Středočeské školy mají zájem o environmentální výchovu

Vytvořte si krajinu
(8. – 9. třída, střední školy)
Kdy programy probíhají: Celý rok, vždy v pátek.
Místo: Podblanické ekocentrum ČSOP a blízké 
okolí města Vlašimi.
Co s sebou: Oblečení a obuv do terénu, přezůvky 
do ekocentra. Digitální fotoaparáty s možností 
přenosu dat do počítače vítány (karta/USB kabel).
Délka programu: Cca 3 hodiny (180 minut)
Optimální velikost skupiny: 20 lidí

Naše samozřejmé okolí – krajina. Jak ale vznikla, co 
prožívá a co jí čeká? Co si všechno pamatuje a mů-
že nám prozradit? Vyzkoušíme si, jak nelehké je 
vytvářet krajinu přívětivou a jak snadné je přemě-
nit stávající krajinu tak, že v ní budeme neradi žít. 
Čeká nás při tom práce s mapami, fotografiemi, ale
také hodně objevování, uvažování, plánování 
a vyjednávání.

Ševcovská povidla
(3. - 5. třída)
Kdy programy probíhají: Celý rok.
Místo: Podblanické ekocentrum ČSOP.
Co s sebou: Do ekocentra si vezměte přezůvky.
Délka programu: Cca 2,5 hodiny (150 minut)
Optimální velikost skupiny: 20 - 25 lidí

Už Vám někdo řekl: „Drž se svého kopyta!“ a nevě-
děli jste, kde máte na toho koně vzít peníze? Tak 
neváhejte a poznejte ševcovské kopyto, protože 
za ně nebudete muset zaplatit nic. Staňte se na 
chvíli ševcovskými učni a společně s ševcem Pr-
ťavcem pronikněte do tajů umu verpánku, kopyta 
nebo flokování ... Každý absolvuje učení svým
vlastním výrobkem a stane se tak ševcem noviní-
kem.

Kateřina Červenková

Programy ekologické výchovy 
pro školy zdarma

Nové výukové programy environmentální výcho-
vy Vytvořte si krajinu (8. – 9. třída, střední školy) 
a Ševcovská povidla (3. - 5. třída ZŠ) vznikly v rámci 
projektu spolufinancovaného Evropským sociál-
ním fondem a státním rozpočtem ČR.

Podblanické ekocentrum ČSOP Vlašim nabízí ško-
lám v rámci ověřování programů deset prvních 
realizací zdarma. Programy jsou tak dostupné i pro 
sociálně slabší žáky.

Programy je možno objednávat telefonicky na čís-
le 317 845 169 nebo 317 845 965.

Popis programů:
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Upozorňujeme milovníky regionu Posázaví 
a Benešovska, že právě vychází unikátní kniha 
Mgr. Jana Heřmana:

Jan Heřman:
Z ikonografie středního Posázaví

Tento I. díl zahrnuje lokality Posázaví: Kácov, Český 
Šternberk a okolí, Měchnov, Divišov, Otryby, Sobě-
šín, Talmberk, Sázavu, Zlenice, Chocerady, hrad 
Čejchanov, Komorní Hrádek, hrad Dubou, Lštění, 
Čerčany, Pyšely, Mrač, Poříčí nad Sázavou, Zboře-
ný Kostelec a Týnec nad Sázavou.

II. díl = dolní Posázaví bude zahrnovat lokality 
od Týnce nad Sázavou až po soutok řek Sázavy 

a Vltavy, včetně okolí Davle. Bonusem 
knihy bude i kapitola věnovaná histo-
rii ikonografie Benešova a Konopiště.
V současnosti se připravuje do tisku 
a řadí přílohy.

Knihu v roce 2009 vydaly: Český 
svaz ochránců přírody, Muzeum 
Podblanicka Vlašim, jako jubilejní 
15. samostatnou přílohu časopisu 
Pod Blaníkem. Kniha obsahuje 144 
stran, 120 obrazových příloh, cena 
u vydavatele 165,- Kč. Graficky upra-
vil Milan Job, vytiskla PB tisk Pří-
bram, vydání 1. editorem knihy je 

pracovník muzea 
PhDr. Jindřich Nusek.

Zvláštní pozornost je 
věnována autorovu rodišti Českému 
Šternberku, historii okolních hradů, 
včetně poprvé publikovaných re-
konstrukcí okolních lokalit. Kniha 
obsahuje soupis dostupné ikono-
grafie Českého Šternberka a čerpá
z rozsáhlého archivu autora, který 
obsahuje několik desítek tisíc polo-
žek. Ikonografie má 120 obrazo-
vých příloh, většinou veřejnosti té-
měř neznámých, některé jsou 
reprodukovány poprvé od svého vy-

Jan Heřman: Z ikonografie středního Posázaví

Napodruhé podaný pro-
jekt „SPOLEČNĚ ZA KVA-
LITNĚJŠÍ ŽIVOT“ byl po 
ročních diskusích ohledně 
cílových skupin a náplni 
vzdělávacích kurzů dopo-
ručen k financování.

Původní záměr mateřského centra pořádat vzdě-
lávací kurzy pro rodiče a jejich děti dotované 
z Programu rozvoje venkova ČR na období 2007 - 
2013  se sice rozplynul, ale zároveň jsme si otevřeli 
nové obzory. Opět jsme si ověřili, že všechno špat-
né je k něčemu dobré. Zklamání po prvním neú-
spěchu vystřídalo nadšení a nový pohled na věc. 
Dokonce jsme za první rok a půl fungování Mateř-
ského centra PUTTI dospěli k poznání, že nejdůle-
žitější je se nevzdávat a hledat nové cesty.

Jak jsme si poradili? Po prvním nezdaru na pod-
zim 2008, kdy naše žádost nebyla přijata, jsme 
přece jen vzdělávací kurzy pro celé rodiny usku-
tečnili. Bohužel ne v takovém rozsahu a kvalitě, 
ale přece. Takto pořádané, vesměs řemeslné, 
vzdělávací kurzy měly úspěch a byly organizová-
ny v duchu podpory společného trávení volného 
času dětí a jejich rodin. V rámci nich jsme si for-
mou ankety zjišťovali, zda tato forma účastníkům 
vyhovuje a o jaký typ kurzů by měli zájem příště. 
S náplní a tématy byli všichni spokojeni, ale pojetí 
a organizace si řekla o změnu. Jde hlavně o cílo-
vou skupinu. Z anket, stejně jako z konečného 
stanoviska Státního zemědělského intervenčního 
fondu, jsme dospěli k závěru, že kurzy řemeslné 
ano, ale pro cílovou skupinu od 18 do 60 let. Uvě-
domili jsme si, že tato, pro nás nejdříve nepřijatel-
ná a zásadní, změna nám umožní pořádat i kvalit-
nější a rozsáhlejší řemeslné kurzy pro dospělé, při 
kterých Mateřské centrum zajistí hlídání dětí. 
Doufáme, že časem tuto funkci vzdělávání za nás 
převezmou samotní účastníci, ať už jako učitelé 
vlastních dětí, či jako lektoři a podnikatelé v no-
vých oborech. Přispějeme tím k rozvoji podnikání 
v regionu, zachování starých tradic a řemesel 

a některým účastníkům usnadníme návrat do za-
městnání po mateřské dovolené. Přitom ani sna-
ha o podporu trávení volného času rodičů společ-
ně s dětmi se nevytrácí. Je skrytá právě 
v předávání naučených řemeslných dovedností 
svým dětem a nejen těm nejmenším.

A k samotnému projektu? Od října 2009 do srp-
na 2010 budeme pořádat celkem 10 různých ře-
meslných kurzů a dvě odborné exkurze. Tímto Vás 
zveme na ty nejbližší z nich:

Keramický kurz pro začátečníky 
– čtyři středy 14. 10., 4. 11., 18. 11., 9. 12. 2009

Kurz košíkářství 
– neděle 18. 10. 2009

Kurz vánočního tvoření - vazba 
– neděle 22. 11. 2009

Kurz vánočního tvoření - výzdoba 
– sobota 28. 11. 2009

Kurz drátkování 
– sobota 16. 01. 2010

Keramický kurz pro mírně pokročilé 
– čtyři středy 27. 01, 17. 2., 31. 3., 28. 4. 2010

Sázavské Mateřské centrum PUTTI se dočkalo aneb „vše špatné k něčemu dobré“

PARTNEŘI

dání. Knihu doprovází několik autorových tema-
tických výstav (Vlašim, Sázava, Český Šternberk 
2009/2010).

Knihu si můžete zakoupit a objednat přímo u vy-
davatele: Muzeum Podblanicka Vlašim muzeum-
-vlasim@iol.cz – ČSOP-Vlašim, vlasim@csop.cz, 
infocentrum Vlašim, Podblanické ekocentrum 
ČSOP-Vlašim, Knihkupectví Daniela – Benešov, 
Knihkupectví Žížalová – Vlašim, Infocentrum Sá-
zava-město a v některých internetových knihku-
pectvích.  Informace o knize a ikonografii Posázaví
u autora knihy: janherman24@seznam.cz
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Zástupci svazku obcí se vydali na zkušenou 
za hranice mikroregionu, konkrétně na jih 
Moravy do Mikroregionu Hustopečsko.

Ve dnech 17. – 18. 9. 2009 pořádal Mikroregion 
Džbány pro své starosty, zastupitele a zástupce 
městských a obecních úřadů odbornou exkurzi 
zaměřenou na poznání aktivit a činnosti jiného 
mikroregionu, seznámení s úspěšnými projekty, 
systémem fungování a v neposlední řadě také kul-
turou jihomoravského sdružení obcí. 

Ve čtvrtek ráno vyjelo společně 42 účastníků z Vo-
tic a okolí směrem na Hustopeče u Brna. Ty jsou 
sídlem Mikroregionu Hustopečko, který sdružuje 
29 obcí. Po ubytování a obědě jsme byli pozváni 
na místní radnici, kde nás přijal starosta města 
a zároveň předseda svazku obcí. Po krátkém před-
stavení a charakteristice města Hustopeče jsme se 
přesunuli na prohlídku domu „U Synků“, kde se na-
chází informační centrum, stálá vinařská expozice, 
muzeum a v neposlední řadě také místní unikát – 
socha kvasinky vinné v nadživotní velikosti. Tady 
jsme mohli porovnat fungování městské expozice 

a turistického informačního centra spolu s propo-
jením prezentace typických produktů oblasti. Ne-
méně zajímavé bylo seznámení se s historií města 
a celé oblasti mikroregionu během prohlídky mu-
zea. V podvečerních hodinách jsme si prohlédli 
město a během společné večeře, ostatně jako celé 
odpoledne, probíhala čilá diskuze mezi starosty, 
vedením svazku a tajemníkem z Mikroregionu 
Hustopečko Mgr. Tomášem Lengálem. Ten nám 
byl po celou dobu exkurze výborným průvodcem, 
společníkem a studnicí informací.

Další den dopoledne jsme si vzájemně prezento-
vali oba mikroregiony, představili jejich historii, 
současné fungování, úspěšné projekty a předali 
propagační předměty – za náš svazek jsme jako 
dárek přivezli nejen brožury, ale také keramické 
džbánky s logem mikroregionu. Třeba je, v srdci 
jižní Moravy, kterým Hustopečsko určitě je, použijí 

na rozlévání nejlepších regionálních produktů vi-
nařské oblasti. Po prezentacích jsme vyjeli za po-
znáním dalších míst Hustopečska – konkrétně do 
obce Klobouky u Brna, kde jsme si prohlédli další 
z muzeí a hlavně zdejší kuriozitu – plně funkční vě-
trný mlýn. Odpoledne jsme strávili v Lednicko-val-
tickém areálu. 

Exkurze pro nás byla přínosem a dobrou příleži-
tostí se vzájemně poznat a stmelit náš kolektiv 
během vůbec prvního takového společného vý-
jezdu. Mohli jsme vidět, jak funguje svazek obcí 
jinde v republice. Doufám, že návštěva byla inspi-
rací pro obce, jejich rozvojové projekty a důka-
zem, že sdružovat se v mikroregiony, vzájemně 
spolupracovat, podporovat se a inspirovat, má 
smysl. 

Celý projekt „Pro zkušenosti za hranice mikroregi-
onu“ je podpořen z Programu obnovy venkova 
Ministerstva pro místní rozvoj ve výši 70 %. Jeho 
další částí byl seminář pro zástupce obcí o komu-
nitním plánování. 

Vzdělávací akce pro zástupce obcí Mikroregionu 
Džbány na téma „Komunikace s veřejností na míst-
ní úrovni“ se konala 8. 10. ve Vlašimi.

Celodenní seminář byl organizován ve spolupráci 
se Spolkovým domem Vlašim, který se velmi in-
tenzivně zabývá prací s veřejností a jejím zapojo-
váním do plánování téměř všech investičních zá-
měrů ve městě. Odborným lektorem semináře byl 
Mgr. Ondřej Marek z Centra pro komunitní práci, 
který má s podobnými semináři velké zkušenosti.

V rámci vzdělávacího programu jsme se seznámili 
s hlavními zásadami zapojování veřejnosti do pří-
pravy projektových záměrů, technikami zapojová-
ní veřejnosti, nejčastějšími chybami nebo s pravi-
dly komunikace s médii. V odpolední části 
semináře jsme si prakticky vyzkoušeli nabyté zna-
losti během skupinových cvičení. Během seminá-
ře lektor odpovídal a řešil s účastníky velmi kon-
krétní dotazy a případy zapojování obyvatel dané 
obce.

Seminář byl certifikovaný Ministerstvem vnitra ČR,
každý účastník obdrží potvrzení o účasti, které je 
velmi vhodnou přílohou k téměř každé žádosti 
o dotaci nebo grant a dokladem, že osoba je pro-
školena pro tuto práci.

Eliška Zemanová

Pro zkušenosti za hranice
mikroregionu jsme vyjeli

na Moravu
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Ve dnech 1. – 2. 10. 2009 zavítala do Mikroregionu 
Džbány odborná exkurze z Královéhradeckého 
kraje. Konkrétně se jednalo o zástupce dvou svaz-
ků obcí Nechanicko a Urbanická brázda. Ty pro své 
starosty, zastupitele a zástupce městských a obec-
ních úřadů uspořádaly výjezd zaměřený na pozná-
ní aktivit a činnosti jiného mikroregionu, sezná-
mení s úspěšnými projekty, systémem fungování 
a v neposlední řadě také kulturou zdejšího kraje.

První říjnový den dopoledne přijelo 27 účastníků 
odborné exkurze do Votic, kde už na ně čekala sta-
rostka města a předseda mikroregionu společně 
s manažerkou. Hosty jsme uvítali v obřadní síni 
městského úřadu a krátce představili město a mik-
roregion. Pak se všichni účastníci přesunuli do za-
sedací místnosti, kde proběhla prezentace aktivit 
a fungování Mikroregionu Džbány. Následovala 
řada odborných dotazů k systému fungování a re-
alizovaným akcím od našich mikroregionálních  
kolegů.

Potom už se návštěva vydala na „terénní průzkum“ 
Votic. V doprovodu starostky zavítali do informač-
ního centra, expozice Vlastivědného klubu, na no-
vé autobusové nádraží nebo k rekonstruované 
budově mateřské školy. Celá procházka městem 
byla v duchu čilé konverzace s kolegy starosty. 

Dopolední část návštěvy byla ukončena výbor-
ným obědem v restauraci U Modré kočky na ko-
pečku. Odpolední část programu jsme zahájili 
v areálu Ochrany fauny ČR, kde se návštěvníci se-
známili s její pestrou činností a prohlédli si zdejší 
obyvatele ze zvířecí říše. Po prohlídce jsme odces-
tovali do Tvoršovic nedaleko Bystřice. Zde už nás 
vyhlížel starosta města spolu se správcem Golf Re-
sortu Konopiště. Návštěva tak měla možnost si 
prohlédnout nejen zdejší skvostné golfové hřiště, 
ale také si hru vyzkoušet v praxi pod dozorem od-
borných trenérů. To byl nevšední zážitek nejen pro 
naši návštěvu, ale i pro její doprovod. 

Ubytování a večerní přátelské posezení bylo zajiš-
těno v areálu dostihového centra firmy Rabbit v Pi-
číně nedaleko Jankova. Po příjezdu na naše hosty 
čekaly připravené kočáry s koňmi, aby si mohli krá-
sy zdejšího kraje prohlédnout z poněkud jiného 
pohledu nežli z autobusu. Večerní posezení bylo 
ve znamení přátelské a pohodové atmosféry a rov-
něž výměny informací a zkušeností nejen mezi ve-
dením mikroregionů, ale i mezi starosty našich 
obcí, kteří se dostavili v poměrně velkém počtu.

Ráno se hosté přesunuli do Jankova, kde je na ná-
městí z ospalé nálady probudil výstřel z obecního 
děla, kterým je přivítal starosta spolu s žáky ZŠ ob-

lečenými do historických šatů. Po snídani a před-
stavení obce se návštěva vydala na prohlídku Jan-
kova a realizovaných projektů. Hosté zavítali také 
do nedalekých Odlochovic, kde obdivovali nově 
vybudované hasičské muzeum a zdejší zámek. Po-
slední zastávkou na pomezí Jankova a Ratměřic byl 
památník bitvy – tady jsme vyslechli krátký výklad 
o historii této významné válečné události a pak už 
se návštěvy ujal starosta Ratměřic a současně 
předseda svazku obcí, aby procházkou podzimní 
krajnou po trase stezky přivedl účastníky do své 
sousední obce. Tady jsme si prohlédli nejzajíma-
vější místa obce, povídali si o realizovaných projek-
tech ve spolupráci s mikroregionem, návštěva si 
nenechala ujít prohlídku zámeckého parku a obe-
jmutí zdejších mohutných sekvojovců. Z nich jsme 
společně načerpali energii, kterou jsme ještě dopl-
nili při obědě v místní restauraci. Ale nečerpali 
jsme jen energii, také jsme si vyměňovali obou-
stranné zkušenosti, inspirace a často i stejné pro-
blémy a starosti starostů a mikroregionů. Exkurze 
byla jednoznačně přínosná pro nás i naši návštěvu 
a my jako mikroregion jsme si mohli během krátké 
doby vyzkoušet roli hostů i hostitelů.

Eliška Zemanová

Návštěva z mikroregionů Nechanicko a Urbanická brázda na zkušené u nás

V sobotu 24. 10. se od 14 hodin v nové sportovní 
hale v Bystřici uskutečnil další ročník turnaje Part-
nerství o „Putovní pohár Posázaví“.V krásném 
a moderním sportovním zázemí se sešla čtyři 
družstva svazků obcí. Mezi sebou se utkala druž-
stva Mikroregionu Džbány, svazku obcí Blaník, 
svazku obcí CHOPOS a družstvo složené ze za-
městnanců Posázaví o.p.s. Týmy jednotlivých mik-
roregionů tvořili starostové, zastupitelé a zaměst-
nanci z obcí, které jsou jejich členy. Pořádáním 
turnaje Partnerství, jehož smyslem je sblížit mikro-
regiony a jejich zástupce, byl pověřen tentokrát 
náš svazek obcí, kam patří i město Bystřice.

Na úvod celého sportovního odpoledne všechny 
hráče i diváky přivítal starosta Bystřice a pak už 

začal urputný boj přes volejbalovou síť. Během 
odpoledne si spolu postupně zahrála všechna 
družstva. A jak to celé dopadlo? Vítězem se stal na 
domácí půdě Mikroregion Džbány, na druhém 
místě skončil jen s malým rozdílem od vítěze 
svazek obcí Blaník a na třetím místě se umístil 
CHOPOS.

Celá akce se obešla naštěstí bez zranění a během 
turnaje vládla přátelská atmosféra, která se přenes-
la i na závěrečné podvečerní posezení u občerstve-
ní. Velký dík patří hráčům našeho mikroregionu za 
perfektní sportovní výkon a mým spoluorganizá-
torům za pomoc při přípravě a průběhu turnaje – 
děkuji Městu Bystřice, Theodoru Mácovi a Ivaně 
Brehovské.

Volejbalový turnaj „PARTNERSTVÍ“ mezi mikroregiony má svého vítěze
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Projekty z Leaderu už slouží veřejnosti
Během prázdnin byly ukončeny první projekty 
z programu Leader a jejich výsledky už mohou vyu-
žívat obyvatelé regionu. U některých je již podaná 
žádost o proplacení výdajů, u dalších se připravují.

Ukončeny jsou projekty městyse Neustupov, kde 
už nově zrekonstruovaná budova úřadu městyse 
slouží nejen obci, ale hlavně jejím občanů. V Jan-
kově si zejména děti ze ZŠ užívají hodin tělesné 
výchovy v nově opravené a zateplené tělocvičně 
a v Ratměřicích co nevidět budou mít k dispozici 
nové zázemí místní hasiči.

Hasičské muzeum je otevřeno
Hasičské muzeum v Odlochovicích vybudované 
z dotačních prostředků evropského Programu 
rozvoje venkova – osy Leader bylo slavnostně ote-
vřeno na konci prázdnin.

Výstavba hasičského muzea v místní části obce 
Jankov s názvem Odlochovice odstartovala na za-
čátku května a muzeum bylo zkolaudováno na po-
čátku července. Celá budova je unikátní v tom, že 
muzeum je realizováno jako samostatně stojící bu-
dova, která je z 2 stran prosklená. Exponáty jsou 
umístěny v interiéru budovy, od exteriéru je oddě-
lují velké prosklené plochy. Návštěvníci si mohou 
exponáty prohlédnout zvenčí kdykoli 24 hodin 
denně zdarma. Uvnitř expozice jsou umístěny růz-
né zajímavé předměty – historické plně funkční 
stříkačky SDH Odlochovice nebo jiné podobné 
„poklady“ okolních požárních jednotek jako např. 
oděvy, dobové dokumenty, výstroj atd. Tyto uniká-
ty byly řadu let skryty před zraky veřejnosti, proto 
byl SDH Odlochovice iniciátorem nápadu na vznik 
hasičského muzea právě v Odlochovicích.

Slavnostní otevření muzea se konalo v sobotu 
22. 8. 2009. Program byl pestrý, ale bohužel počasí 
organizátorům příliš nepřálo. Přesto přišlo přibliž-
ně 400 lidí, aby si poslechli koncert známé dechov-
ky Božejáci, zhlédli divadelní představení a v 15 
hodin byli svědky vtipného požárního útoku s koň-
skou stříkačkou. Poté byl umístěn do štítu muzea 
patron hasičů sv. Florián a po přestřižení pásky 
byla muzejní budova předána starostou obce do 
užívání místním hasičům. Ti zaparkovali stříkačku 
do muzea a pak už si veřejnost mohla prohlédnout 
vystavené předměty uvnitř. Celá akce skončila ve-
černí taneční zábavou na venkovním parketu.

Martiničtí hasiči využívají novou zbrojnici 
vybudovanou díky programu Leader

V sobotu 15. srpna se v Martinicích slavnostně ote-
vírala nová požární zbrojnice. Slavnost otevření 
nové budovy byla uspořádána v rámci poutě a at-
mosféra tady byla parádní.

Kdo přijel v sobotu 15. srpna do Martinic, jistě ne-
litoval. Už dlouho tahle malá vesnička nepamatuje 
tak velký den, jakým byla tato horká sobota. Mar-
tiničtí slavili pouť, 110 let založení sboru, a přede-
vším se konalo slavnostní otevření požární zbroj-
nice. Toho se ujal místostarosta Votic Tomáš Válek, 
manažerka mikroregionu Ing. Eliška Zemanová 
a starosta sboru dobrovolných hasičů Martinice – 
Jan Krampera. Stavba zbrojnice byla financována
z evropského programu Leader.

Na tento den se všichni Martiničtí připravovali 
dlouho dopředu. Největší pozornost byla věno-
vána programu, náves byla uklizena, trávníky po-
sekány, hospodyňky vyblýskaly okna a napekly 

výborné koláče, hasiči trénovali útoky a leštili 
přilby. Po dlouhých letech byla na světlo vyveze-
na stříkačka Ebert Delahaye z roku 1926. Stříkač-
ku se podařilo po více jak čtyřiceti letech uvést 
do chodu.

Program byl zahájen ve 14 hodin hasičskou siré-
nou a slavnostním nástupem hasičů, poté předal 
velitel hlášení místostarostovi a následoval pohled 
do historie sboru. Pak hosté popřáli nové zbrojnici 
a sboru jen to dobré, slavnostně přestřihli pásku 
a připili na zdraví.

Program pokračoval pěkně nacvičeným požárem 
papírové hospody, který uhasila babička-stříkačka. 
Také mladí hasiči předvedli požární útok a překáž-
kový běh.

Během celého odpoledne si návštěvníci mohli pro-
hlédnout výstavu z historie sboru umístěnou v no-
vé budově zbrojnice, k tomu vyhrávala kapela 
pana Včeláka a celé odpoledne mělo parádní at-
mosféru.

Stejně jako v uplynulých letech, také letos se 
do soutěžního klání o Vesnici roku přihlásily obce 
z Posázaví. Svého zástupce mezi středočeskými 
soutěžícími obcemi měl i Mikroregion Džbány.

Ve středu 10. 6. navštívila Ratměřice hodnotitelská 
komise soutěže Vesnice roku 2009, jak jsme infor-
movali v minulém čísle Zpravodaje. 

Obec Ratměřice zabodovala, z 39 přihlášených 
obcí se dostala mezi pět držitelů stuh a byla oce-
něna Modrou stuhou za společenský život obce.

Celkovým vítězem se stala obec Lány z okresu 
Kladno, Bílou stuhu za práci z mládeží získala obec 
Hlavenec (okr. Praha-východ), Zelenou stuhu 
za péči o veřejná prostranství a zeleň obdržela 
obec Krakov (okr. Rakovník) a Oranžovou stuhu 
za spolupráci se zemědělským subjektem obec 
Královice (okr. Kladno).

Za velkým úspěchem Ratměřic stojí práce mnoha 
aktivních lidí, kterým patří velké poděkování.

Eliška Zemanová

Ratměřice získaly Modrou 
stuhu za společenský život
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CHOPOS – společně jde vše lépe

Rozrostli jsme se
Už je to tak. Koncem září po předchozím jednání 
se zástupci Čakova došlo k přistoupení této obce 
do svazku obcí CHOPOS. Tím se rozrostl mikrore-
gion na 21 obcí o rozloze 23 086,96 ha a počtu 
7 014 obyvatel dle údajů ČSÚ k 1. 1. 2009. Věřím, že 
se členství ve svazku pozitivně projeví na rozvoji 
tohoto samosprávného území.

Realizujeme řadu projektů
I v letošním roce se realizují projekty podpořené 
dotacemi z různých fondů.  Asi nejvíce sledované, 
administrativně náročné, jsou projekty podpoře-
né dotací ze SPL Posázaví.  Městys Divišov opravu-
je vstupní brány a kříž zasazený do soklu z červe-
ného pískovce na místním hřbitově. V Teplýšovicích 
se dokončuje oprava hasičské zbrojnice, která 
svým netradičním vzhledem zatraktivní centrální 
část obce. Obec Postupice velice vkusně zrekon-
struovala kapli v osadě Čelivo, která se opět stala 
velice pěknou dominantou návse této místní části.  
Nyní je před podáním žádosti o proplacení. 
V Ostředku jsou již před dokončením restaurátor-
ských prácí na drobných sakrálních objektech, 
taktéž podpořených dotací ze SPL. Ze stejného 
měšce se velice vydařila oprava sakrálních objektů 
v obci Kozmice. Zvláště pěkně opravili kapličku se 
zvoničkou v Kácově Lhotě, která byla slavnostně 
otevřena 23.10. uspořádáním malé bohoslužby. 
Opravy provedl Filip Pazdera, který má pro restau-
rování těchto objektů cit a neutuchající zapálení.

V současné době velice obtížným projektem, kte-
rý realizuje snad každá obec i v jiných regionech, 
je vybavování úřadů službou pro občany pod ná-
zvem „E-Government v obcích – Czech POINT“.

Tento projekt je velice 
neodborně a nešťastně 
řízen úředníky Minister-
stva vnitra. Nejsou 
schopni poskytovat do-
statečně fundované in-
formace během samot-
ných realizací a to 
nemluvě o stále se mění-
cích podmínkách, kte-
rým se musí starostové 
již poněkolikáté přizpů-
sobovat.  Řada obcí má 
již ukončeno, nicméně 
stále a stále doplňují zá-
věrečné zprávy o další 
údaje, dokumenty, či 
opravují zaslané doku-
menty. Z 90 % dotace je 
rázem 80 % dotace, pro-
tože nikdo dopředu ne-
věděl, že součástí pro-
jektu musí být (aby se 
vyčerpaly prostředky do 
maximální výše) i zřízení 
nového připojení k inter-
netu, což prakticky nikdo nepotřeboval. Zkrátka 
není všem dnům konec a ještě si s touto dotací 
užijeme.

Co je z mého pohledu úspěch, že se podařilo pře-
vést do praxe z části v loňském roce vytvořenou 
společnou projektovou dokumentaci nazvanou 
„Bezpečná cesta do školy na území mikroregionu 
CHOPOS“. Smyslem projektu je vytvořit bezpečné 
autobusové zastávky v území mikroregionu. Za-
stávky se budují v území obcí Struhařov a Chotýša-

ny. Obec Teplýšovice navazuje na projekt vybudo-
váním zpomalovacího prahu v blízkosti místní 
mateřské školy.

Dalšími projekty, které se taktéž finalizují, jsou
opravy obecních majetků podpořených dotací 
z POV. Touto dotací byly podpořeny zejména obce 
do 200 obyvatel. Uvidíme, zda v příštím roce bude 
opět znovu otevřen několik let po sobě vyhlašova-
ný dotační titul. Prosakují informace, že by tomu 
tak být nemuselo. Krajští představitelé připravují 
změny v  dotační politice, a co se pravděpodobně 

Propagace a spolupráce s podnikateli
Podnikatelé diskutovali o cestovním 

ruchu v Mikroregionu Džbány
Mikroregion pořádal setkání podnikatelů a nezis-
kových organizací, které rozvíjejí své aktivity v ob-
lasti cestovního ruchu.

Ve středu 22. 7. v podvečerních hodinách se ve Vo-
ticích, v prostorách restaurace U Modré kočky, 
konalo první setkání podnikatelů a nevládních or-
ganizací, které nějakým způsobem přispívají k roz-
voji turistického ruchu v našem regionu. Toto pra-
covní setkání vyplynulo z přirozené potřeby 
spolupráce nejen mezi obcemi z mikroregionu, 
ale také mezi dalšími subjekty, které mají zájem na 
tom, abychom společně prezentovali tenhle krás-
ný kus země mezi Miličínem a Bystřicí.

Oslovili jsme snad všechny podnikatele, kteří tady 
provozují větší či menší ubytovací zařízení, chova-
tele koní nebo zástupce neziskových organizací, 
jejichž aktivity úzce souvisí s návštěvností v regio-
nu. Nakonec se nás u „kulatého“ stolu sešlo 13, včet-
ně zástupců obcí a informačního centra. Vzájemně 
jsme se představili a seznámili ostatní se součas-
ným fungováním Mikroregionu Džbány a jeho akti-
vitami na poli propagace a cestovního ruchu.

V červenci 2009 byla vydána nová propagační 
brožura mikroregionu. Postupně se rozběhla dis-
kuze o její finální podobě a jednotném vizuálním 
stylu propagačních letáků, které bychom v bu-
doucnosti chtěli vydávat. Současně nás zástupky-
ně informačního centra informovala o profilu ná-
vštěvníka regionu, jeho požadavcích a nejčastějších 
dotazech. Řešili jsme další aktuální potřeby jako je 
umístění map na místech, kde se soustřeďují turis-
té, možnosti propojení koňských farem a jízdáren 
nebo propojení existujících naučných stezek.

Setkání splnilo svůj cíl, seznámi-
li jsme se navzájem a poznali 
skutečné aktéry cestovního ru-
chu – z těch by měla vzniknout 
pracovní skupina, která by sa-
mozřejmě ve spolupráci s mik-
roregionem v budoucnu koor-
dinovala jeho snažení v tom, 
kterak dostat turisty do našich 
obcí a měst.

Nová brožura propaguje 
krásy mikroregionu

Mikroregion vydal novou pro-
pagační brožuru, která je k dis-
pozici v informačních centrech 
regionu, v obcích, v penzionech 
a restauracích. Jejím cílem je 
ukázat turistické zajímavosti na-
šeho kraje.

Nová brožura je po šesti letech 
zcela novým typem propagač-
ního materiálu o mikroregionu. 
Koncipována je jako turistický 
průvodce naší krajinou, obcemi a památkami. Cí-
lem bylo vydat propagační materiál, který bude 
zahrnovat aktuální informace o zajímavostech re-
gionu, těch v posledních letech přibývá. Rozhod-
ně jsme nechtěli brožuru sestavovat jako informa-
ce o obcích, rozdělili jsme ji do tématických kapitol 
tak, aby byla pro návštěvníky našeho kraje přitaž-
livá a hlavně přehledná – návštěvníci tady najdou 
informace o naučných stezkách, zámcích, zámec-
kých parcích, muzeích, sakrálních památkách atd. 
Střední část brožury tvoří mapa s typy na pěší 

či cyklistické výlety a možnosti ubytování nebo 
stravování – mapu si cestovatelé po našem svazku 
obcí mohou vytrhnou a vzít s sebou na výlet. 
Poslední strana obálky je současně pohledem, 
který lze vystřihnout a poslat třeba jako pozdrav 
z dovolené.

Doufáme, že brožura přitáhne více návštěvníků 
do našeho kraje, kteří se budou často vracet a ne-
nechají si příjemné zážitky pouze pro sebe.

Eliška Zemanová
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Představujeme THC Teplýšovice
Již přes sedm let působí v naší obci občanské 
sdružení a zároveň sportovní klub THC Javorové 
listy Teplýšovice, jehož členové se aktivně věnují 
stolnímu hokeji.

Klub byl založen v červnu 2002 na ustavující valné 
hromadě. Jeho neoficiální začátky spadají však již
do roku 2001. V té době jsme objevili kouzlo této 
hry a hlavně zjistili, že ve stolním hokeji se pořáda-

jí pravidelné národní i mezinárodní soutěže. Pro-
tože nejbližší fungující klub byl nedaleko v Ka-
menném Újezdci (pár kilometrů za Týncem nad 
Sázavou), jezdili jsme se učit právě tam. S tímto 
klubem nás dodnes pojí přátelské vztahy, zveme 
se navzájem na své soutěže a jiné akce.

V červnu 2002 měl klub na svém počátku 12 členů. 
Dnes je v našem klubu registrováno 27 hráčů. 
Hned po vzniku klubu jsme se stali též řádnými 
členy ČSTV a také členy ČASG, což je federace stol-
ního hokeje v České republice. Potěšilo nás, že 
v loňském roce byla federace ČASG  oficiálně přija-
ta jakožto nové sportovní odvětví do velké rodiny 
ČSTV.

Mnohé z vás možná napadne, jestli se dá považo-
vat stolní hokej za sport. Nejlepší odpověď je – 
přijďte se podívat a přesvědčit na vlastní oči. 
K dobrému zvládnutí stolního hokeje je totiž po-
třeba velká dávka obratnosti, rychlosti a zručnosti. 
Výhodu mají hráči s dobrým periferním viděním 
a kombinačními schopnostmi. Další výhodou stol-
ního hokeje je to, že zahrát si mohou opravdu 
všichni, malí i velcí. V tomto sportu se stírají věko-
vé hranice a neplatí zde, že větší šanci uspět mají 
starší, mnohdy je to spíše naopak.  Stolní hokej se 
hraje na stolech od švédského výrobce STIGA. Zá-
pas trvá pět minut, pravidla jsou poměrně jedno-
duchá, ale obsáhlá, takže na jejich vysvětlení zde 
není prostor. Každý, kdo by se chtěl o stolním ho-
keji dozvědět více, má možnost navštívit interne-
tové stránky www.stolnihokej.cz, kde nalezne po-

drobné informace o všech klubech v republice 
i v zahraničí, dále informace o soutěžích národ-
ních i mezinárodních a mnoho dalších zajímavých 
údajů, např. pro začátečníky je zde několik škol 
stolního hokeje.

Náš klub pořádá od roku 2002 pravidelnou Teplý-
šovickou ligu stolního hokeje. Letos probíhá již její 
osmý ročník. Každý rok odehrajeme deset turnajů 
a na závěr sezóny mají nejlepší hráči ligy právo 
startovat na Teplýšovickém poháru, kde se v jedi-
ném turnaji rozhoduje o držiteli této trofeje. Větši-
na turnajů se hraje na sále restaurace v Čeňovicích. 
Považujeme za úspěch, že od vzniku naší ligy hrá-
lo na jejích turnajích více jak šedesát hráčů. Náš 
klub se počtem členů řadí k největším v republice, 
což se však bohužel neodráží na výsledcích v Čes-
kém poháru. Zde bychom se chtěli zlepšit, bude to 
však velice těžké. Mnoho našich dobrých hráčů 
má zároveň povinnosti v jiných sportech a zájmo-
vých činnostech, a tak je jejich účast na turnajích 
Českého poháru nepravidelná.

Pokud někoho zaujal stolní hokej jako sport či člá-
nek o našem klubu, má možnost získat více infor-
mací u kontaktních osob našeho klubu. Jsou jimi 
Pavel Goby v Teplýšovicích, Pavel Pohořalý v Čeňo-
vicích a Jaroslav Sládek v Kochánově. Na závěr pře-
jeme našemu klubu mnoho sportovních úspěchů 
a neutuchající zájem místních hráčů o tento sport 
a o reprezentaci naší obce v rámci celé republiky.

Pavel Goby

nejvíce projeví ve výzvách na příští rok, je fakt, že 
náš vyšší samosprávný útvar nemá ve svých 
účtech dostatek finančních prostředků. Dále uvi-
díme, jestli bude opět vyhlášen a v jaké alokaci 
mnohokrát propíraný dotační titul FROM, z které-
ho v letošním roce čerpalo i pár obcí CHOPOSu.  
Největší dotaci získala obec Divišov, která pomocí 
prostředků zrekonstruovala část místní základní 
školy, obec Bílkovice opravuje komunikaci vedou-
cí ke sportovnímu areálu, v Drahňovicích opravili 
hřbitovní zeď a ve Všechlapech pomocí dotace 
zrekonstruovali veřejné osvětlení.

Z Programu rozvoje venkova se pro letošní rok po-
dařilo získat dotaci pouze Divišovu na pořízení 
nové lesní techniky. Z prostředků pořídili nový les-

ní traktor, štěpkovač a sypač.  Odpadnou tím časté 
prodlevy zejména při řešení často se opakujících 
větrných kalamit.

Za zmínku stojí ale i malé sportovně-kulturní akce 
podpořené více či míně dotacemi pořádané v růz-
ných částech regionu. Ve Vranově uspořádali již 
druhé setkání mládežnických orchestrů, v Teplý-
šovicích proběhly oslavy 100. výročí založení SDH. 
V Kozmicích se už poněkolikáté uskutečnily moto-
krosové závody malých závodníků na evropské 
úrovni. Tentokrát bez přispění dotace. Je velice 
podnětné, že i přes nepřízeň dostatku financí se
tradiční akce přesto pořádá. Doufejme, že se příští 
rok podaří získat nějaké finance, aby se opět závo-
dy uskutečnily v plné kráse.

Pomocí dotací z Ministerstva pro místní rozvoj se 
v řadě obcí opravují poškozené místní komunika-
ce. Z téhož ministerstva se budují nová místa pro 
sportovní využití dětí a dospívající mládeže. Obec 
Struhařov vybudovala krásné dětské hřiště za fot-
balovým trávníkem. Teplýšovice ve spolupráci se 
základní školou a řadou dobrovolníků budují více-
účelové hřiště s umělým povrchem, pod výstižným 
názvem „Hurá za sportem“. Ze stejného titulu rea-
lizuje CHOPOS ve spolupráci s ČSOP Benešov pro-
jekt „Studenti pro venkov – Žijeme tu společně“. 

Navštívili jsme 
Mikroregion Nový Dvůr

V rámci realizace části projektu „Studenti pro ven-
kov – Žijeme tu společně“ a v souvislosti s 10. vý-
ročím založení svazku obcí CHOPOS jsme spolu se 
zástupci obcí navštívili moravský region. Byla to 
velice inspirující návštěva plná zajímavostí. Hosti-
telé nám předvedli řadu velice zajímavých projek-
tů zaměřených zejména na zvýšení atraktivity to-
hoto území, z nichž na každém rohu čišel místní 
folklór. 

Slibujeme si, že společně s tímto regionem vytvo-
říme pro obě území zajímavý a prospěšný projekt. 
Tak trochu již činíme, společně pracujeme na bro-
žuře pojednávající o regionech jako takových, po-
rovnávající vývoj obou území. Vše bude doplněno 
významnými projekty a fotografiemi. Ale to už
trochu předbíhám.

Co nás čeká?
Před námi je samozřejmě řada vizí a plánů. Mo-
mentálně připravujeme vše potřebné pro uspořá-
dání plesu na počest již zmíněného výročí. Rádi 
bychom touto formou slavnostně zakončili toto 
jubileum. V hlavách se nám rýsuje projekt, který 
bychom rádi nabídli a společně uskutečnili s no-
vým moravským partnerem.  Uvidíme, zda se vše 
vydaří.

Miroslav Kratochvíl
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O víkendu 17. – 18. 10. 2009 se Malé Posázaví vy-
pravilo na zkušenou za moravskou místní akční 
skupinou Strážnicko. Volba regionu byla spíše dí-
lem náhody i přes to, že se projektová manažerka 
svazku snažila najít několik důvodů, proč tuto or-
ganizaci navštívit. Společným jmenovatelem byl 
fakt, že MAS Strážnicko má 11 obcí, že na jejím úze-
mí se nachází Natura 2000 a také významné 
vodní toky, Morava a Baťův kanál, právě jako 
Malé Posázaví s jedenácti obcemi, Naturou 
a řekou Sázavou. Náhodná volba regionu se 
však ukázala nanejvýš šťastná a vůbec nej-
větší výhrou byl náš průvodce v osobě mana-
žera místní „masky“, Mgr. Vít Hrdoušek. Do-
kázal tak nadšeně vyprávět o každém detailu, 
který stál za povšimnutí, že jsme ani nevní-
mali sychravost téměř zimního počasí.

Mezi nejzajímavější projekty, které jsme vi-
děli, rozhodně patří Salaš Travičná. Jedná se 
o výletní areál s ukázkou starých řemesel, 
ekologie a možností netradičně si v přírodě 
zasportovat. V malém skanzenu šesti kopa-
ničářských roubených staveb můžete strávit 
půlden prohlídkou objektů, vyzkoušením 
starých řemesel, pozorováním domácích 
i divokých zvířat a rostlin na malé naučné stezce 
či jen si zadovádět na lanovém sportovišti či ho-
rolezeckém stromě. Houpací husa, skákací kozlík 
a další interaktivní sochy nás mile pobavily.

Dalším zajímavým projektem je projekt na záchra-
nu stromů oskoruše. Oskoruše (jeřáb oskeruše – 
Sorbus domestica), je v dospělosti (ve 100  letech 
svého života, dožívá se až 500 let) monumentální 
strom s velmi tvrdým dřevem, jehož plody jsou 
malé malvičky, které chutnají dobře, teprve když 
přezrají. Mají vysokou cukernatost a jejich úroda 

přímo vybízí k zpracování. Plody, z kterých se dá 
vyrobit řada dobrot, jsou navíc léčivé. Oskorušové 
plody mají nejen blahodárné účinky na trávení, ale 
jsou vhodné i pro stabilizaci kompotů, moštů i vín. 
Plody se dnes zpracovávají na ovocný čaj, marme-
lády, mošty, vyrábí se z nich pálenka oskerušovice. 
Oskoruše je původní evropská dřevina, která je 

dnes kvůli špatnému přirozenému množení ohro-
žena. Semínko oskoruše, aby bylo schopné klíčení, 
musí projít zažívacím traktem, což lze dnes naštěs-
tí udělat uměle. Tomuto stromu je dokonce věno-
váno ve Tvarožné Lhotě Muzeum oskoruší, a tak 
není divu, že se místní snaží ze všech sil znovu 
o vysazení těchto vzácných stromů a různými způ-
soby působí na veřejnost, aby si stromů považova-
la. Každoročně se v kraji pořádá Slavnost oskoruší, 
volba královny oskoruše a nově také Oskorušobra-
ní. Není tedy divu, že jsme si odvezli ze Strážnicka 

jako dárek mladý stromek.  A pokud o něj budeme 
s láskou pečovat, bohatě se nám prý odmění úro-
dou. Tak uvidíme, někdy kolem roku 2109 by z vět-
ví měla spadnout až tuna ovoce. Tento historicky 
první strom Slovácka, jak jej místní nazvali, je nyní 
vysazen na veřejném prostranství v obci Hvězdo-
nice, která je sídlem svazku Malého Posázaví.

Viděli jsme ještě další spoustu zajímavých 
projektů a zcela náhodně jsme se připletli do 
cesty hodům ve vesničce Kněždub. Ve vší 
úctě nás stárek se stárkou uvítali a místní po-
hostili slivovičkou a koláčky. Bylo to milé pře-
kvapení a my jsme jen neradi opouštěli pest-
robarevně krojovanou chasu, muziku i místní, 
kteří se se zájmem vyptávali, odkud jsme.  
Navštívili jsme „Hroznolhotské trhy“ a prošli 
se noční Strážnicí. Po večeři jsme místním 
představili prostřednictvím prezentace náš 
svazek a úspěšně realizované projekty i fi-
nanční zdroje, které jim pomohly na svět. So-
botní večer jsme zakončili v zámeckých skle-
pích a ochutnali šest vzorků nejlepšího vína 
(laici více nepoznají) s odborným výkladem. 
Dozvěděli jsme se, co je to tříslovina a jak se 
pozná i vinný kámen a jak se ze sudů odstra-

ňuje. Pak jsme poseděli s cimbálovkou a právě 
s tím vínečkem, které nám při koštu nejvíce učaro-
valo.

Domů jsme se vrátili plni dojmů, nápadů a ener-
gie. Jedním z cílů projektu, který byl financován
z prostředků Ministerstva pro místní rozvoj, bylo 
načerpání inspirace, motivace a chuti do práce 
na dalších projektech pro rozvoj Malého Posázaví 
a tento cíl byl beze zbytku splněn.

Barbora Čmelíková

MIKROREGIONY

Výměna zkušeností s realizací projektů mezi regiony Posázaví a Strážnicko
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Společenské centrum TÝNEC si Vás dovoluje po-
zvat na následující kulturní akce.

8. 11. 2009 od 17 hodin
Divadelní představení „Saturnin“
Divadelní spolek NETOPÝR o. s. nastudoval známou 
hru Zdeňka Jirotky – režíruje Anna Svobodová.
Vstupné 50,- Kč

14. 11. 2009 od 9 hodin
Cena Posázaví – Posázavský střevíc 2009
Jedná se o elitní taneční soutěž postupových 
a „Hobby“ kategorií dětí, juniorů a dospělých v la-
tinsko- amerických a standardních tancích. Taneč-
ní soutěže v Posázaví – tzn. Cena Společenského 
centra TÝNEC, Cena Města Týnce nad Sázavou 
a Cena Posázaví patří mezi nejhojněji, co do účasti 
tanečních párů, navštěvované akce.

28. 11. 2009 od 19 hodin
Podblanický hudební podzim 2009
Jeden z koncertů tradičního hudebního festivalu 
se uskuteční ve Společenském centru TÝNEC – vy-
stoupí zde Karlovarský symfonický orchestr spolu 
s vynikajícím světoznámým saxofonistou Felixem 
Slováčkem starším a také s jeho synem Felixem 
Slováčkem mladším, který působí v orchestru jako 
klarinetista.
Rezervace vstupenek:
Turistické informační centrum Týnec nad Sázavou
tel.: 317 729 050, 775 290 032

AKCE V REGIONU

Podzimní a adventní kulturní akce
ve Společenském centru TÝNEC

 4. 12. 2009 od 19 hodin
„Věneček“
Věneček je slavnostním ukončením – plesem – ta-
nečních kurzů PaedDr. Blanky Takáčové. Během 
večera se budou konat četné soutěže – taneční 
soutěž žáků kurzu, volba „Miss“, proběhnou i ukáz-
ky společenských tanců, aj.
Bližší informace:
PaedDr. Blanka Takáčová, tel.: 775 615 503

13. 12. 2009 od 14 hodin
Vánoční dechovka
Tradiční hudební odpoledne za doprovodu decho-
vého orchestru „Týnečanka“ se již poněkolikáté 
koná ve Společenském centru TÝNEC. Během od-
poledne zazní nejen písně v podání „Týnečanka“ 
pod taktovkou kapelníka Vratislava Křivánka, ale 
vystoupí také žáci Základní umělecké školy Týnec 
nad Sázavou, dále žáci Základní umělecké školy 
Josefa Suka Benešov – z tanečního oboru a pro-
gram doplní i mažoretky z Vlašimi. Vstupné 50,- Kč

19. 12. 2009 od 20 hodin
Neřež
Známá folková skupina „Neřež“, která mimo jiné 
doprovází i Marii Rottrovou, vystoupí ve Spole-
čenském centru TÝNEC. Tento koncert je slavnost-
ním ukončením roku 2009. Vstupné 150,- Kč.

29. 11. neděle od 17 hodin – kaple sv. Josefa
Viviana Sofronitzki – fortepiano (kladívkový 
klavír z dílny Paula McNultyho)
Přední světová interpretka Viviana Sofronitzki za-
hájí adventní koncerty skladbami
F. Schuberta a F. Chopina.
Cena: 150 Kč

6. 12. neděle od 17 hodin – kaple sv. Josefa
Schola Gregoriana Pragensis – Gregoriánský 
chorál
Program skupiny Davida Ebena s názvem Adven-
tus Domini – adventní mariánská mše v českých 
kancionálech 15. – 16. století. Duchovní středově-
ká hudba ze svátečních vánočních ceremonií.
Cena: 390 Kč

13. 12. neděle od 15 hodin – zámecká konírna
Jaroslav Svěcený – housle
Tradiční charitativní koncert světoznámého hous-
listy Jaroslava Svěceného ve prospěch Hospicu 
Dobrého pastýře v Čerčanech.
Cena: 400 Kč

20. 12. neděle od 17 hodin – kaple sv. Josefa
Jakub Janšta – varhany, zpěv
Varhanní virtuóz Jakub Janšta za doprovodu sopra-
nistky Marie Fojtové - Pšeničkové zakončí adventní 
program na zámku Jemniště varhanní improvizací 
na díla J. S. Bacha, W. A. Mozarta a G. Muffata.
Cena: 150 Kč

Více informací najdete na www.jemniste.cz
Správa zámku tel.: 317 796 212, 731 903 995

Změna programu vyhrazena.

Advent na zámku Jemniště 2009

Super předvánoční pobavení připravuje pro své 
fanoušky kapela KEKS. Její příznivci už znají jejich 
vánoční koncerty s neopakovatelnou atmosférou, 
které pro ně kapela připravuje vždy na začátku 
prosince. Tento rok se ale mají všichni na co těšit:

19. 12. v Kulturním centru Karlov v Benešově 
na všechny zúčastněné čekají mimo KEKSáků, kte-
ří  zahrají nové i staré pecky ze svých alb i zajímaví 
hosté, jimiž jsou: Prague ska conspicacy, reviva-
lová kapela La sklerosa a koncertní verze muzi-
kálu Vlasy. Na pravém vánoční koncertu nemo-
hou nezaznít koledy. Vánoční koledy, které Vám 
bude zpívat dvacetičlenný sbor.

A jako obvykle je připraven i bonbónek pro všech-
ny fanoušky – proběhne zde Soutěž o vánoční 
dárek KEKSU – Vánočním dárkem je v tomto pří-
padě kytara s podpisy všech členů kapely KEKS 
– podmínkou k jejímu získání je zahrát – 1 písničku 
z repertoáru kapely KEKS 

Začínáme ve 20.00 hod a končíme kolem 1.00 ho-
diny ranní. Ale protože 19. 12. je sobota, nebude 
tato pozdní hodina zaručeně nikomu vadit.

Oslavte vánoce s KEKSEM!
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Aneta Langerová vychází na světlo. Už není doma, 
schoulená pod peřinou, jako na předchozí desce 
Dotyk. „Nyní stojím venku před lidmi.“ Takhle ob-
razně popisuje zpěvačka náladu i styl svého nové-
ho alba, které právě dokončila v nahrávacích stu-

Aneta vydá „Jsem“ v půlce listopadu

PARTNEŘI

diích. Mimochodem singl V bezvětří, který už hrají 
rádia, napovídá leccos o záběru chystané desky.

S kytaristou a producentem Martinem Ledvinou 
na ní začali pracovat už v listopadu loňského roku, 
kdy na chalupě pilovali přinesené nápady.  „Oťuka-
li jsme také sami sebe, protože desku jsme spolu 
ještě nedělali,“ řekla Aneta Langerová. „A já jsem 
se ujistila, že to půjde.“

povídá rozmanitost písní, včetně pomalých balad 
či náladově odstupňovaných songů, které spojuje 
živý zvuk. Odrážejí se v něm zkušenosti z dvoule-
tého koncertování Anety Langerové s kapelou.

Při výběru písní pro album nezůstalo jen u těch, 
které si napsala Aneta Langerová. Skladbu Den si 
zpěvačka vybrala z nabídky Filipa Horáčka z kape-
ly Prohrála v kartách. Sametovou píseň Jsem při-
nesl charismatický objev domácí scény Tomáš 
Klus. Sugestivní baladu Jedináček, má Aneta Lan-
gerová od Oskara Petra, který jí napsal známý 
song Hříšná těla, křídla motýlí.

„Nové písničky jsou spíš civilní, vycházejí z obyčej-
ného života,“ vysvětluje Aneta Langerová, která 
přibližuje nahrávání desky ve svém blogu na adre-
se www.langerovaaneta.cz

Civilnímu vyznění odpovídají i fotografie Stanisla-
va Merhouta, nasnímané v Berlíně. „Je to živé, ote-
vřené a umělecké město, hodně se mi tam líbilo,“ 
dodává Aneta Langerová, která v Berlíně natočila 
videoklip k singlu V bezvětří. Projížděla se přitom 
na kole nebo ve svém malém autě.

Na 25. listopad chystá Aneta také další ze série 
charitativních Koncertů pro Světlušku, který v pří-
mém přenosu uvidí i diváci České televize a uslyší 
posluchači Českého rozhlasu. Rok 2010 bude ve 
znamení turné, dalších koncertů a hraní na festi-
valech. „Už se těšíme,“ dodává Aneta Langerová.

Aneta se také stala ambasadorkou kampaně Play 
to Stop: Europe for Climate. Jedná se o projekt Ev-
ropské unie ve spolupráci s MTV, jehož cílem je 
upozornit na nebezpečí klimatických změn. Pro-
jekt podporují například Moby, Editors, Skunk 
Anansie, Metallica nebo The Offspring. Aneta se
v rámci kampaně zúčastní tiskové konference 
a pouze jako divák koncertu 7. prosince v Kodani. 
www.mtvplay4climate.eu

Letos začala Aneta spolupracovat s obecně pro-
spěšnou společností Posázaví o.p.s. na projektu 
„Čistá řeka Sázava“ a zúčastnila se i samotného 
čištění řeky. Během příštího roku by se opět ráda 
zúčastnila čištění řeky a i případných dalších pro-
jektů jako je například téma „aktivní odpočinkové 
zóny“, který společnost Posázaví připravuje pro 
mladé lidi z okolí.  A jak jinak podpořit tak zajíma-
vé projekty, než právě hudbou.

www.langerovaaneta.cz

„Deska bude hodně písničková, někde dáme mu-
zice tvrdší kabát,“ vysvětluje Martin Ledvina. 
Uhrančivý hlas Anety Langerové, jež umí člověka 
zasáhnout hluboko dovnitř, zazní občas s velkou 
silou, aby se zhoupl do zklidněné roviny. Tomu od-

Nové album zpěvačky Anety Langerové nazva-
né Jsem vyjde v půlce listopadu. Pokřtěno bude 
v pražském Hard Rock Café během prosince. 
Aneta se také stala ambasadorkou evropského 
projektu Play to Stop: Europe for Climate, který 
má za úkol upozornit na problematiku klima-
tických změn. 25. listopadu pak pořádá další 
z charitativních Koncertů pro Světlušku.
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